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Milé	děti,	k	vašemu	svátku	přeji,	
ať	se	vám	splní	všechna	i	ta	nejtaj-
nější	přání.	

Ať	vám	vždy	vaši	nejbližší	proje-
vují	 hlavně	 lásku	 a	 pochopení	 a	 ať	
vaše	 tváře	 stále	 září	 jen	 šťastnými	
úsměvy.

Mgr. Lubomír Doležel
starosta města

Starosta	 města	 Mgr.	 Lubomír	 Doležel	 a	 zastupitelé	 Mgr.	 Sylva	 Knedlová,	
PhDr.	Česlav	Zapletal	a	Mgr.	Libor	Sovadina	si	připomenuli	69.	výročí	osvoboze-
ní	našeho	města	položením	věnců	u	pomníku	padlých.

Vážení spoluobčané!
V každodenním pracovním „radnič-

ním“ shonu se občas objeví aktivity, 
které z kontextu tradičních aktivit měs-
ta poněkud vybočují. U nás ve Fryštá-
ku to v nedávné době (4. 4. 2014) byla 
událost, která významně přerostla 
hranice našeho města. Stali jsme se 
totiž hostitelem ministra zemědělství 
Ing. Mariana Jurečky, který se svými 
nejbližšími spolupracovníky (např. šéf-
kou poradců, vedoucí protokolu apod.) 
zavítal do Zlínského kraje na jednu  
z oficiálních návštěv, kterou jsme zor-
ganizovali společně s Agenturou pro 
zemědělství a venkov Zlín, zastoupe-
nou jejím ředitelem Ing. Stanislavem 
Skálou. Jsem rád, že pan ministr přijal 
naše pozvání a přijel diskutovat o zá-
važných otázkách, které se týkaly dvou 
oblastí spadajících do gesce jeho re-
sortu, tedy jednak témata zemědělství 
v užším slova smyslu, tj. např. finan-

S L O V O 	 S TA R O S T Y

Fryštáčtí hasiči mají nový prapor.
Byl posvěcen při tradiční hasičské 

pouti moravským metropolitou arcibis-
kupem J. Graubnerem na Sv. Hostýně.

 Více v článku na str. 12

cování zemědělců včetně příslušné do-
tační politiky, a to i s ohledem na nové 
programovací období, záležitosti rostli-
nolékařské péče, živočišné výroby, ale 
i tolik diskutovaného vodního a lesního 
hospodářství – s akcentem na správu 
toků či povodňovou ochranu a ochranu 
krajiny vůbec, a jednak také některých 
problematických otázek rozvoje venko-
va. Z výše uvedeného vyplývá, že se 
zcela záměrně ve Fryštáku, konkrétně 
ve velkém sále Domu Ignáce Stuchlé-
ho, který vytvořil důstojné komorní zá-
zemí pro toto setkání a jemuž za to patří 
nejen mé upřímné poděkování, sešli zá-
stupci jak veřejnosti odborné (pracující 
v zemědělství v čele panem předsedou 
našeho družstva Ing. M. Zavrtálkem, 
ale také např. nestorem českého země-
dělství doc. Ing. Fr. Čubou či náměst-
kem hejtmana Ing. I. Mařákem nebo ře-
ditelkou Státního pozemkového úřadu 
ve Zlíně Ing. Ml. Augustinovou), tak i zá-



Zápis ze zasedání Rady města Fryštáku
č. R 011/2014/VI ze dne 28. 4. 2013 (Výběr)

• RMF bere na vědomí návrh na uzavře-
ní partnerské smlouvy mezi MAS – Part-
nerství Moštěnka, o. p. s., a městem 
Fryšták, a ukládá Ing. S. Velikovskému, 
CSc., projednat jménem města výši 
členského příspěvku města Fryštáku  
s odkazem na skutečnost zařazení 
města Fryštáku do režimu „územní pů-
sobnosti MASky“.
• RMF na základě žádosti p. Libora Mik-
la, ředitele ZUŠ Morava, spol. s r. o., 
Zlín, o vydání stanoviska k žádosti této 
školy o navýšení stávající kapacity žáků 
doporučuje schválení navýšení cílové 
kapacity (navýšení počtu žáků této ško-
ly), a to s ohledem na dobré výsledky 
školy v rámci naplňování koncepce „uči-
tel za žákem“ a „znovuobnovení nebo  
zachování kulturních tradic“, čímž pří-
slušná škola naplňuje vládní prohlášení 
ve smyslu podpory uměleckých aktivit 
dětí, neziskových organizací a regionál-
ní kultury.
• RMF schvaluje poskytnutí věcné-
ho daru v podobě slavnostní vyšívané 
hasičské stuhy hrazdičkové Sdružení 
dobrovolných hasičů Fryšták, u při příle-
žitosti 120. výročí založení sboru, a po-
věřuje starostu zajištěním tohoto daru .
• RMF schvaluje krátkodobou výpůjčku 
části městského pozemku p. č. 2/1 – 
ost. plocha, k. ú. Fryšták, obec Fryšták, 
žadateli Sboru dobrovolných hasičů 
Fryšták, za účelem uspořádání oslav 
120. výročí založení SDH Fryšták.
• RMF schvaluje uzavření smlouvy  
o výpůjčce mezi městem Fryšták,  
a Sborem dobrovolných hasičů Fryšták, 
na výpůjčku části měst. pozemku p. č. 
2/1 – ost. plocha, k. ú. Fryšták, obec 
Fryšták, o výměře 2.250 m², za účelem 
uspořádání oslav 120. výročí založe-
ní SDH Fryšták dne 14. 6. 2014, a to  
s podmínkou vyřízení zvláštního užívání 
místní komunikace, a pověřuje starostu 
podpisem této smlouvy.
• RMF schvaluje vyčlenění finančních 
prostředků pro potřeby zajištění občers-
tvení oficiálních hostů oslav 120. výročí 
založení Sboru dobrovolných hasičů ve 
Fryštáku.
• RMF schvaluje úplné uzavření pro-
vozu sběrného dvora technických slu-
žeb Fryšták v sobotu dne 14. 6. 2014  
s tím, že v pondělí dne 16. 6. 2014 
bude provozní doba sběrného dvora 
v rozsahu od 6 do 19 hodin, a ukládá 
Ing. P. Dohnalovi neprodleně zajistit 
informovanost občanů prostřednictvím 
všech informačních kanálů města. 
• RMF schvaluje ke dni 29. 4. 2014 
zveřejnění záměru výpůjčky městských 

pozemků p. č. 468/7 – trvalý travní po-
rost, o výměře 914 m², a p. č. 468/8 – 
trvalý travní porost, o výměře 1431 m², 
oba k. ú. Vítová, obec Fryšták, žadateli 
K. Šebíkovi, Fryšták, za účelem sečení 
trávy a sušení sena, na dobu určitou 
10ti let, a uzavření příslušné smlouvy 
o výpůjčce.
• RMF bere na vědomí zápis z Komise 
bytové, sociální a pro rodinu č. 06/2014 
ze dne 23. 4. 2014 bez připomínek. 
• RMF schvaluje pronájem bytové jed-
notky č. C/423 v Domě s byty pro dů-
chodce Fryšták žadateli S. Chromec-
kému, Otrokovice a schvaluje uzavření 
smlouvy o nájmu bytu mezi městem 
Fryšták, a žadatelem na dobu určitou 
do 31. 12. 2014, a pověřuje starostu 
podpisem této smlouvy.
• RMF schvaluje pronájem bytové jed-
notky č. B/236 v Domě s byty pro dů-
chodce Fryšták, žadatelům manželům 
F. a V. Chludovým, Fryšták a schvaluje 
uzavření smlouvy o nájmu bytu mezi 
městem Fryšták, a žadateli na dobu ur-
čitou od 1. 5. 2014 do 31. 12. 2014, 
a pověřuje starostu podpisem této 
smlouvy.
• RMF schvaluje krátkodobou výpůjčku 
objektu kinosálu (za radnicí) žadateli  
o. s. Domu Ignáce Stuchlého, Fryšták, 
za účelem přenocování dětí žonglérské-
ho kroužku ŽongloDISk (odpovědný ve-
doucí Ing. Jiří Sadila) ve dnech 7. – 8. 
5. 2014 a schvaluje uzavření smlouvy o 
výpůjčce mezi městem Fryšták, a žada-
telem s úhradou nákladů za energie na 
vrub města (podpora činnosti dětského 
kroužku), a pověřuje starostu podpisem 
této smlouvy.
• RMF souhlasí se stavbou RD na po-
zemku p. č. 446, k. ú. Horní Ves u Fryš-
-táku, ob. Fryšták, vč. realizace přípojky 
kanalizace a plynu a realizace sjezdu na 
místní komunikaci na části městského 
pozemku p. č. 419 – ostatní plocha,  
k. ú. Horní Ves u Fryštáku, obec Fryš- 
ták, pro stavebníky A. Kukučkovou, Zlín 
– Štípa, a K. Sedláčka, Valašské Meziří-
čí, podle projektové dokumentace zpra-
cované Ing. Antonínem Vyňuchalem  
v říjnu 2013, a pověřuje starostu podpi-
sem souhlasu. 
• RMF schvaluje využití mobilních tarifů 
Mgr. M. Sovadinovou, Fryšták, za ceno-
vých podmínek uvedených v Účastnické 
smlouvě a Rámcové dohodě ze dne 15. 
10. 2013, uzavř. mezi městem Fryšták, 
a společností Telefónica Czech Repub-
lic, a. s., Praha s tím, že faktury budou 
vystaveny na jméno Mgr. Sovadinové  
a ta bude plnit své finanční závazky vůči 

společnosti Telefónica na vlastní účet.
• RMF schvaluje poskytnutí peněžitého 
daru hudební skupině SZKRAT, zast. 
M. Kučným, Fryšták, za účelem podpo-
ry mladých hudebních skupin Fryštáku 
a tím částečné úhrady nákladů spoje-
ných s natočením hudebního videoklipu 
skupiny a schvaluje uzavření smlouvy  
o poskytnutí peněžitého daru a pověřu-
je starostu podpisem této smlouvy.
• RMF doporučuje ZMF schválit zveřej-
nění záměru uzavření Smlouvy o zřízení 
věcného břemene ke stavbě plynáren-
ského zařízení s názvem „Přeložka VTL 
plynovodu DN 150 v km 17,050, číslo 
stavby: 24948“, vybudovaného jako SO 
506 v rámci stavby „Rychlostní silnice 
R49, stavba 4901 Hulín – Fryšták“, 
umístěného na části městských pozem-
ků p. č. 1421 – ostatní plocha, ostatní 
komunikace, a p. č. 1499 - vodní plo-
cha, oba k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták, 
mezi městem Fryšták a firmou RWE 
GasNet, s. r. o., Ústí nad Labem, za 
cenu věcného břemene podle platných 
právních předpisů. 
• RMF neschvaluje připojení města 
Fryštáku k Výzvě č. 22 IOP – konsoli-
dace IT a nové služby TC obcí vydané 
Ministerstvem pro místní rozvoj ČR  
z důvodu neefektivnosti a zanedbatel-
ného přínosu pro město Fryšták.
• RMF bere na vědomí návrh K. Gy-
uricseka a Ing. T. Pantlíka ve věci bu-
doucího darování staveb a pozemků 
vybudovaných a určených pro stavbu 
s názvem „Výstavba domů pro bydlení 
– Pod mlýnem Fryšták“ a doporučuje 
ZMF schválit uzavření Smlouvy o bu-
doucí smlouvě darovací mezi městem 
Fryšták, a žadateli ve věci záměru daro-
vání provedených staveb a zastavěných 
pozemků (komunikace, vodovodní řad, 
kanalizace dešťová a splašková, přípoj-
ka elektro, veřejné osvětlení a pozemky 
zastavěné inž. sítěmi). 
• RMF uděluje souhlas s uzavřením pro-
vozu Mateřské školy Fryšták, p. o., ve 
dnech od 14. 7. 2014 do 17. 8. 2014.
• RMF schvaluje znění zadávací do-
kumentace na výběr dodavatele „ZS 
Fryšták – Zateplení obvodového pláště 
a výměna oken“, zpracované administ-
rátorem výběrového řízení, společností 
MCI SERVIS, s. r. o., Zlín, a ukládá Ing. 
M. Kasalovi neprodleně zahájit zadáva-
cí řízení.
• RMF jmenuje členy komise pro oteví-
rání obálek a členy hodnotící komise ve 
věci veřejné zakázky na zajištění akce 
dodavatele „Zdravotní středisko Fryšták 
– Zateplení obvodového pláště a výmě-
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na oken“ ve složení: JUDr. J. Schafero-
vá, Zlín, náhradník Mgr. M. Černá, Zlín, 
V. Filák, Fryšták, náhradník P. Ševčík, 
Fryšták, Ing. F. Kočenda, Fryšták, ná-
hradník Ing. J. Košák, Fryšták, Ing. M. 
Kasala, Fryšták, náhradník Ing. P. Do-
hnal, Fryšták, Ing. P. Gálík, Fryšták, ná-
hradník Ing. V. Staša, Fryšták.
• RMF při výkonu funkce zřizovatele 
schvaluje účetní závěrku Základní školy 
Fryšták, za rok 2013 bez připomínek.
• RMF při výkonu funkce zřizovatele 
schvaluje účetní závěrku Mateřské ško-
ly Fryšták, za rok 2013 bez připomínek.
• RMF při výkonu funkce zřizovatele 
schvaluje převedení zlepšeného výsled-
ku hospodaření Základní školy Fryšták, 
do rezervního fondu, a to k úhradě své 
ztráty za předchozí léta.
• RMF při výkonu funkce zřizovatele 
schvaluje převedení zlepšeného výsled-
ku hospodaření Mateřské školy Fryšták, 
do rezervního fondu, a to k úhradě své 
ztráty za předchozí léta.
• RMF při výkonu funkce zřizovatele 
schvaluje Protokol o schvalování účetní 
závěrky ZŠ Fryšták za rok 2013.
• RMF při výkonu funkce zřizovatele 
schvaluje Protokol o schvalování účetní 
závěrky MŠ Fryšták, za rok 2013.
• RMF bere na vědomí Zprávu o daňové 
kontrole podle ustanovení § 88 zákona 
č. 280/2009 Sb., daňový řád, ve znění 
pozdějších předpisů (dále jen „daňový 
řád bez připomínek. 
• RMF bere na vědomí Zápis č. KPOZ 
/3/2014 ze schůze Komise pro občan-
ské záležitosti města Fryštáku ze dne 
24. 4. 2014 bez připomínek. 
• RMF schvaluje podání žádosti na pro-
pachtování pozemku p. č. 913/1, o vý-
měře 8118 m², k. ú. Horní Ves u Fryštá-
ku, obec Fryšták, za účelem údržby 
pozemku, od České republiky - Státního 
pozemkového úřadu, Praha, zastoupe-
ného Ing. M. Augustinovou, ředitelkou 
Krajského pozemkového úřadu pro Zlín-
ský kraj a schvaluje propachtování to-
hoto pozemku. 
• RMF schvaluje uzavření pachtovní 
smlouvy o propachtování pozemku p. č. 
913/1, o výměře 8118 m², k. ú. Horní 
Ves u Fryštáku, mezi městem Fryšták,  
a Českou republikou – Státním pozem-
kovým úřadem, Praha, zastoupeným 
Ing. M. Augustinovou, ředitelkou Kraj-
ského pozemkového úřadu pro Zlínský 
kraj, za účelem údržby pozemku, a to 
na dobu neurčitou, a pověřuje starostu 
podpisem této smlouvy.
• RMF schvaluje účast města Fryštáku 
v projektu festivalu dechových hudeb 
a souhlasí s vystoupením dvou zahra-
ničních folklórních souborů na náměs-
tí Míru ve Fryštáku v neděli dne 24. 8. 

2014, souhlasí se zajištěním občerst-
vení pro vystupující a ukládá Mgr. P. Ná-
šelovi kompletně organizačně zajistit.
• RMF schvaluje účast města Fryštáku 
v kulturním programu akce Noc kostelů 
a souhlasí s úhradou části nákladů spo-
jených s občerstvením vystupujících. 

Zápis ze zasedání RMF 
č. R 12/2014/VI ze 29. 4. 2014 (výběr)

• RMF bere na vědomí „Námitky proti 
diskriminačním požadavkům zadavate-
le na technické kvalifikační předpoklady 
uchazeče dle ust. § 56 odst. 3 písm. 
a) ZVZ (dle § 110 odst. 3 ZVZ), tj. Ná-
mitky proti obsahu oznámení o zahájení 
zadávacího řízení a proti obsahu kva-
lifikační dokumentace a Dodatečným 
informacím upřesňujícím kvalifikační 
dokumentaci“, uplatněných dne 29. 4. 
2014 spol. A.S.A., spol. s. r. o., Praha, 
a spol. GEOtest, a. s., Brno, a to v rám-
ci zadávacího řízení na zajištění doda-
vatele stavby „Rekultivace skládky TKO 
Fryšták – Žabárna“ a 
a) vyhovuje těmto námitkám;
b) schvaluje nové znění části Kvalifi-
kační dokumentace - technických kva-
lifikačních předpokladů podle §56 ZVZ 
v čl. V. - Rozsah kvalifikace, písm. D. 
Technické kvalifikační předpoklady - viz 
příloha tohoto zápisu;
c) souhlasí se stanovením nového ter-
mínu pro podávání nabídek, a to dne 
23. 5. 2014 

Zápis ze zasedání RMF 
č. R 13/2014/VI ze 7. 5. 2014 (výběr)

• RMF bere na vědomí vyhodnocení vý-
běrového řízení provedeného pojišťova-
cím makléřem spol. OPTIMUM-centrum 
pojištění, s. r. o., Vsetín, na pojištění 
majetku města a odpovědnosti (mimo 
pojištění vozového parku a pojištění 
JSDH MF) a ukládá Ing. M. Jaškovi ve 
spolupráci s makléřem města zajistit 
ještě minimálně nabídky tří pojišťoven.
• RMF ukládá ředitelům městem zříze-
ných organizací neprodleně provést re-
vizi stávajících pojistných smluv, a to s 
ohledem na platnost nového občanské-
ho zákoníku (zodpovídá Ing. M. Jašek, 
ved. Ekonomicko-správního odboru).
• RMF schvaluje uzavření dohody o pro-
vedení práce na kompletaci a vkládání 
hlasovacích lístků do obálek v rámci 
voleb do Evropského parlamentu kona-
ných ve dnech 23. a 24. 5. 2014 dle z. 
č. 62/2003 Sb., o volbách do Evropské-
ho parlamentu, v platném znění, mezi 
Městem Fryšták, a A. Plškovou, Zlín,  
a pov. starostu podpisem této dohody.

• RMF schvaluje uzavření dohody  
o provedení práce na distribuci voleb-
ních lístků v místní části Fryšták v rámci 
konání voleb do Evropského parlamen-
tu konaných ve dne 23. 5. a 24. 05. 
2014 dle z. č. 62/2003 Sb., o volbách 
do Evropského parlamentu, v platném 
znění, mezi Městem Fryšták, a Ing. L. 
Jaškovou, Fryšták, k distribuci hlasova-
cích lístků, a pověřuje starostu podpi-
sem této dohody.
• RMF schvaluje uzavření dohody  
o provedení práce na distribuci voleb-
ních lístků v místní části Horní Ves, 
Dolní Ves a Vítová v rámci konání voleb 
do Evropského parlamentu konaných ve 
dne 23. 5. a 24. 5. 2014 mezi Městem 
Fryšták, a G. Najmanovou, Kostelec,  
k distribuci hlasovacích lístků a pověřu-
je starostu podpisem této dohody.
• RMF schvaluje v rámci konání voleb 
do Evropského parlamentu konaných 
ve dne 23. 5. a 24. 5. 2014 dle z. č. 
62/2003 Sb., o volbách do Evropského 
parlamentu, v platném znění, uzavření 
nájemní smlouvy na instalaci, provoz a 
nájem výpočetní techniky mezi pronají-
matelem – firmou Pavel Kozojed – PK 
Computers, Fryšták, a pověřuje staros-
tu podpisem této smlouvy.
• RMF schvaluje poskytnutí hlavního 
jídla pro členy okrskových volebních 
komisí v rámci zajištění voleb do Evrop-
ského parlamentu pro dny 23. a 24. 5. 
2014 a schvaluje poskytnutí občerstve-
ní členům okrskových volebních komisí 
při volbách do Evropského parlamentu 
prostřednictvím kuchyně při Základní 
škole Fryšták.
• RMF schvaluje výpůjčku části měst-
ských pozemků p. č. 303/2 – zahrada, 
p. č. 308 – ostatní plocha, a p. č. 181 
– ostatní plocha, vše k. ú. Dolní Ves, 
obec Fryšták, o celkové výměře 20 m², 
žadateli Vodovody a kanalizace Zlín,  
a. s., pro stavbu „Vodovodní přípojka 
pro KČS Fryšták“.
• RMF schvaluje uzavření Smlouvy  
o podmínkách provedení stavby a o vý-
půjčce mezi městem Fryšták, a firmou 
Vodovody a kanalizace, a. s., Zlín ke 
stavbě „Vodovodní přípojka pro KČS 
Fryšták“, umisťované na části měst-
ských pozemků p. č. 303/2 – zahrada, 
p. č. 308 – ostatní plocha, a p. č. 181 
– ostatní plocha, vše k. ú. Dolní Ves, 
obec Fryšták, o celkové výměře 20 m², 
a pov. starostu podpisem této smlouvy.
• RMF schvaluje výpůjčku části měst-
ských pozemků p. č. 113/1 – ostatní 
plocha, a část p. č. 113/5 – ostatní 
plocha, oba k. ú. Vítová, obec Fryšták, 
o celkové výměře 12 m², žadateli R. 
Zezulkovi, Fryšták, a J. Kvapilové, Otro-
kovice, pro stavbu vodovodní a kanali-
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zační přípojky pro stavbu RD čp. 79 na 
Vítové. 
• RMF schvaluje uzavření Smlouvy  
o podmínkách provedení stavby a o 
výpůjčce mezi městem Fryšták, a R. 
Zezulkou, Fryšták, a J. Kvapilovou, Ot-
rokovice, ke stavbě vodovodní a kanali-
zační přípojky pro stavbu RD čp. 79 na 
Vítové, umisťované na části měst. poz. 
p. č. 113/1 – ostatní plocha, a část p. 
č. 113/5 – ostatní plocha, oba k. ú. Ví-
tová, obec Fryšták, o celk. vým. 12 m², 
a pov. starostu podpisem této smlouvy.
• RMF schvaluje ke dni 9. 5. 2014 zve-
řejnění záměru vypůjčit část městského 
pozemku p. č. 222/1 – ostatní plocha, 
k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták, o celko-
vé výměře 26 m², žadateli manželům 
Ing. K. a M. Nutilovým, Fryšták, a uza-
vřít Smlouvu o podmínkách provedení 
stavby a o výpůjčce pro stavbu kanali-
zační přípojky a sjezdu pro novostavbu 
RD, umístěné na poz. p. č. 285, 286/1  
a 286/2 v k. ú. Dolní Ves.
• RMF schvaluje výpůjčku části měst-
ského pozemku p. č. 170 – ostatní plo-
cha, k. ú. Horní Ves u Fryštáku, obec 
Fryšták, o celkové výměře 22 m², žada-
teli M. Patákové, Otrokovice, pro stavbu 
vodovodní přípojky pro RD čp. 183 ve 
Fryštáku.
• RMF schvaluje uzavření Smlouvy o 
podmínkách provedení stavby a o vý-
půjčce mezi městem Fryšták, a M. Patá-
kovou, Otrokovice, ke stavbě vodovodní 
přípojky pro RD čp. 183 ve Fryštáku, 
umisťované na části městského pozem-
ku p. č. 170 – ostatní plocha, k. ú. Horní 
Ves u Fryštáku, obec Fryšták, o celkové 
výměře 22 m², a pověřuje starostu pod-
pisem této smlouvy. 
• RMF schvaluje ke dni 9. 5. 2014 
zveřejnění záměru vypůjčit velký sál 
objektu č. p. 100 na Vítové J. Miklo-
vé, Vítová, za účelem konání zkoušek 
amatérského divadelního kroužku 
vždy v úterý v době od 18 do 20 ho-
din, a to s podmínkou úhrady nákla-
dů na energie žadatelem, a zveřejňu-
je záměr uzavřít příslušnou smlouvu  
o výpůjčce se žadatelkou. 

Schválený rozpočet Města Fryšták na rok 2014

Příjmy	 Název	 Rozpočet	schválený	(tis.	Kč)

třída 1 Daňové příjmy . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37 209
třída 2 Nedaňové příjmy . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .5 520,00
třída 3 kapitálové příjmy . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 154,00
třída 4 Přijaté dotace . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .6 873,00

PŘÍJMY	CELKEM	 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 49	756,00

Výdaje	 Název	. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Rozpočet	schválený	(tis.	Kč)

1014 Ozdravování zvířat a plodin . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 60,00
1019 Ostatní zemědělská činnost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5,00
1032 Lesní hospodářství (všeob. výdaje) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 85,00
1036 Lesní hospodářství - správa . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30,00
2141 Vnitřní obchod . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 65,00
2143 Cestovní ruch. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 100,00
2212 Silnice. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 930,00
2219 Chodníky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .3 114,00
2221 Provoz veř. silniční dopravy . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .1 525,00
2223 Bezpečnost silničního provozu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22,00
2229 Ost. záležitosti v sil. dopravě  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 260,00
2310 Vodovody - pitná voda. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 460,00
2321 Kanalizace. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 996,00
3111 Mateřská škola . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 336,00
3113 Základní škola . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4 206,00
3311 Divadelní činnost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 52,00
3312 Hudební činnost. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 178,00
3313 Kino . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 280,00
3314 Knihovna . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .1 149,00
3316 Vydavatelská činnost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 70,00
3319 Kronika . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 94,00
3322 Zachování a obnova kulturních památek . . . . . . . . . . . . . . . . . 427,00
3326 Obnova kultur. hodnot . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10,00
3341 Rozhlas . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 80,00
3349 Ostatní sděl. prostředky (FL) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 370,00
3399 Ost. záležitosti kultury (KOZ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 163,00
3412 Sport. zařízení v maj. obce . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 172,00
3419 Ostatní tělovýchovná činnost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 800,00
3421 Využití volného času mládeže . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 560,00
3429 Ost. zájmová činnost a rekreace . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 43,00
3543 Pomoc zdravotně postiženým . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 50,00
3612 Bytové hospodářství . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .2 567,00
3613 Nebytové hospodářství . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5 320,00
3631 Veřejné osvětlení . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 277,00
3632 Pohřebnictví. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 56,00
3633 Výstavba inženýrských sítí. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0,00
3635 Územní plánování. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0,00
3636 Územní rozvoj . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 62,00
3639 Technické služby . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .8 275,00
3722 Sběr a svoz komunálního odpadu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 335,00
3732 Dekontaminace půd . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .2 270,00
3745 Vzhled obcí a veř. zeleň . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 290,00
4349 Ost. soc. péče a pomoc ostatním . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0,00
4357 Domovy pro osoby se zdrav. postižením  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6,00
5279 Krizové řízení . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 50,00
5311 Bezpečnost a veřejný pořádek. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10,00
5512 Požární ochrana . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 532,00
5522 Ost. činnosti v integr. záchr. systému. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15,00
6112 Zastupitelstvo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 550,00
6171 Činnost místní správy . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .9 841,00
6310 Výdaje z finančních operací. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 630,00
6320 Pojištění . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 230,00
6399 Platby daní a poplatků SR. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 100,00
6402 Finanční vypořádání minulých let. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14,00
6409 Ost. neinvestiční transfery . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 50,00

VÝDAJE	CELKEM	 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .57	172,00

třída 8 Financování . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . -7 416,00

ROZDÍL	PŘÍJMŮ	A	VÝDAJŮ . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . -7	416,00

OMLUVA
V minulém čísle naše zpravoda-

je se nám omylem do textu vloudila 
chyba. V informaci o zasedání Rady 
města Fryštáku (RMF č. 10 ze 14. 4. 
2014) – týkající se brigádnických ho-
din nám nedopatřením přibyla jedna 
nula navíc. V textu usnesení se píše 
o rozsahu 4000 brigádnických hodin. 
Původně se ovšem jednalo o pouhých 
400 hodin. Všem čtenářům se za tuto 
chybu omlouváme.  -red-
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Z	P	R	Á	V	Y			Z			R	A	D	N	I	C	E

stupci samospráv (hlavně starostové či 
členové místních akčních skupin), kteří 
dnes a denně problematiku možností  
a financování rozvoje venkova řeší. 
Jsem osobně velmi rád, soudě dle za-
znamenaných ohlasů účastníků setká-
ní, že ministr Jurečka patrně dostál své 
pověsti věcného diskutéra a zasvěceně 
nejen představoval vizi fungování resor-
tu a spolupráce ministerstva s jeho vše-
mi dotčenými organizacemi či partnery, 
ale také konkrétně odpovídal i na ože-
havé otázky, třebaže – ke škodě všech 
přítomných – zhruba dvouhodinový 
prostor neumožnil vyjádřit se ke všem 
dotazům. Je však nutno podotknout, 
že pan ministr využil tohoto setkání – 
jak sám zdůraznil – k cennému sběru 
autentických poznatků a zkušeností  
z praxe, které by pak rád promítl do při-
pravované legislativy či práce minister-
stva vůbec. Nezbývá si tedy přát, než 
aby se tento ministrův záměr podařilo 
alespoň částečně naplnit a nezůstalo 
jen u slibů. Ale o tom se budeme moci 
koneckonců všichni přesvědčit svým 
způsobem na vlastní kůži.

Vážení spoluobčané, asi všichni 
jsme s ustrnutím zaznamenali zprávu, 
že jedna z dominant Beskyd, historic-
ká památka Libušín, vyhořela. V této 
souvislosti jen připomínám, že jsem 
si dovolil našemu zastupitelstvu v kon-
textu spontánně vzedmuté vlny celoná-
rodní sounáležitosti navrhnout účast  
i našeho města ve sbírce na opravu to-
hoto poškozeného objektu tím, že tak-
též finančně přispějeme, a to ve výši 
symbolické desetikoruny na občana, 
tedy něco přes třicet sedm tisíc korun. 
Mohu vám, vážení spoluobčané, sdělit, 
že zastupitelstvo jistě i vaším jménem 
schválilo – na návrh kolegy R. Dupala - 
poskytnutí příspěvku na opravu tohoto 
nejen architektonicky vzácného objektu 
jakožto součásti hmotného kulturní-
ho dědictví našeho národa příspěvek  

v konečné výši čtyřicet 
tisíc korun. Vnímám 
toto rozhodnutí jako 
společný “fryštacký“ 
projev úcty k odkazu 
našich předků, a sou-
časně i podpory těm, 
kteří se na obnově 
Jurkovičova stavitel-
ského odkazu budou 
podílet, a to tak, že 
nejen Fryštačané bu-
dou moci na Pustev-
nách brzy obdivovat 
um českých rukou… 

Vážení spoluobčané, první den mě-
síce června je ve znamení mezinárodní-
ho svátku všech dětí. Připomínám ten-
to den zcela záměrně, a to minimálně 
ze dvou důvodů: v širším smyslu – je 
nutno stále si uvědomovat, jakou spo-
lečenskou – rodinnou hodnotu v našem 
životě dítě nepochybně představuje,  
a ve smyslu druhém pak, že i každé 
konkrétní lidské společenství, pospoli-
tost, tedy i obec či město, a to nejen 
z pozice zřizovatele školských zařízení, 
nese za zdravý vývoj dítěte a jeho rozvoj 
svůj neoddiskutovatelný díl odpověd-
nosti. Proto se tedy i naši zastupitelé 
snaží bedlivě naslouchat zejména hlasu 
rodičů, ale i pedagogů či dalších subjek-
tů podílejících se na vzdělávání a formo-
vání nastupující generace a významně 
akcentují výdaje do oblastí, jako jsou 
např. modernizace školní infrastruktu-
ry či zázemí pro volný čas, dotace pro 
podporu rozvoje činnosti neziskové-
ho sektoru včetně podpory zájmových 
kroužků při základní škole, vzdělávání 
našich učitelů v rámci prevence riziko-
vého chování žáků či programy primár-
ní prevence rizikového chování určené 
právě dětem apod.! Přeji tedy, spolu  
s vámi, vážení spoluobčané, našim dě-
tem kromě lásky nejbližších, pevného 
rodinného zázemí, skutečného domova, 
či stálého zdraví také hodně štěstí při 
naplňování svých snů a představ…

Vážení spoluobčané, přeji vám pří-
jemné prožití nadcházejícího měsíce 
června, který nás kromě jiného zve  
k návštěvě nejedné akce – např. slav-
nostního žehnání oficiálního hasičské-
ho praporu, dětského folklorního fes-
tivalu (konaného tentokrát v Kašavě), 
tzv. velkých farmářských trhů či festiva-
lu Fair-play, což jsou dozajista vhodné 
příležitosti ke vzájemnému se potká- 
vání…!

Mgr.	Lubomír	Doležel
starosta města

PODĚKOVÁNÍ
Vážený pane starosto, 
dovoluji si Vám touto cestou po-

děkovat za účast Vašeho města  
v projektu Děti dětem, který jsem 
dne 20. května pořádala v prostorách  
Otrokovické Besedy, a jehož výtěžek 
jsme předali ve prospěch onkologic-
ky a hematoonkologicky nemocných 
dětí v olomoucké nemocnici. Celkový 
výtěžek činil neuvěřitelných 192 052 
Kč a bude využit na rekondiční po-
byty malých pacientů. Pevně věřím, 
že budeme i v příštích létech spolu-
pracovat a pomáhat onkologickému 
oddělení, kde se léčí děti z celé Mo-
ravy včetně Zlína, Otrokovic, Fryštáku  
a dalších obcí našeho regionu. 

S přátelským pozdravem

Mgr.	Hana	Zvoníčková
organizátorka projektu

•••
Děkujeme městu Fryšták za finan- 

ční výpomoc pro našeho postiženého 
syna.

Petříkovi
•••

Vážený pane starosto, 
určitě všichni občané našeho 

města přivítají s radosti úspěšné 
dokončení prací na opravě chodníku 
v ulici Komenského. Občané nebu-
dou muset chodit po frekventované 
komunikaci, ale po novém, kvalitním 
chodníku. Zjednodušeně - SKVĚLÁ 
PRÁCE ! 

Poděkovaní patří Vám i Vašemu 
týmu. Tlumočte prosím toto poděko-
vání rovněž celému ZMF, stejně jako 
zaměstnancům Vámi řízených odbo-
rů, kteří se na akci podíleli, ať už v 
přípravné fázi či vlastní koordinační 
činnosti. 

S úctou  Pavel	Krajča
Komenského 209
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Zápis do školky 2014

O Z N Á M E N Í
Vedení Mateřské školy Fryšták oznamuje, že v úterý 17. června 2014 se usku-

teční INFORMATIVNÍ SCHŮZKA RODIČŮ DĚTÍ, které byly v letošním přijímacím 
řízení přijaty k předškolnímu vzdělávání na školní rok 2014/15. Začátek setká-
ní je v 16 hodin v budově Mateřské školy Fryšták.

Na programu jsou organizační záležitosti, volba způsobu úhrady školného  
a rozdělení do tříd. ÚČAST ZÁKONNÝCH ZÁSTUPCŮ JE NUTNÁ.

Měsíc březen je v naší mateřské 
škole mimo jiné také měsícem, kdy se 
přijímají žádosti zákonných zástupců  
o přijetí dítěte na příští školní rok. 
Musím říci, že tzv. zápis do školky se  
v posledních čtyřech letech stal malou 
noční můrou většiny ředitelek předškol-
ních zařízení. V celé republice je totiž 
nedostatek míst ve školkách. Situace 
je stále probírána médii, na minister-
stvu školství, v parlamentu, ale v ko-
nečné fázi stejně všechno musí přímo 
v terénu řešit zřizovatel předškolního 
zařízení, společně s vedením školy.

Ve Fryštáku došlo poprvé k velkému 
nepoměru přihlášených dětí a počtu 
těch, které mohly být skutečně přijaty, 
na jaře 2010. Stávající situaci tenkrát 
řešila ředitelka Mgr. Marcela Ševelová, 
ve spolupráci s městem Fryšták. A to 
tak, že bylo zřízeno odloučené pracovi-
ště v základní škole. V dalším školním 
roce 2011/12 nebyly přijaty pouze dvě 
děti. Školní rok 2012/13, který už pro 
nás bude navždy spojený s azbestem 
a stěhováním, byl opět téměř kritický. 
Nepodařilo se nám umístit 16 dětí, na-
štěstí většina z nich pocházela z rodin, 
jejichž maminky nechodily pravidelně 
do zaměstnání, nebo byly na rodičov-
ské dovolené s mladším dítětem. Vzpo-
mínám si, jak jsme tehdy na zastupitel-
stvu řešili otevření další, sedmé třídy na 
sokolovně, nebo v základní škole. Padla 
také varianta úplného zrušení naší škol-
ní kuchyně a zřízení nové třídy v tam-
ním prostoru. Jsem velmi ráda, že jsem 
naši školní jídelnu tenkrát ubránila. Jak 
jsme tehdy s městskou matrikářkou 
sledovaly demografický vývoj, bylo patr-
né, že dětí bude postupně ubývat. A za 
pár let bychom do sedmé třídy neměli 
koho dát. To se ukázalo letos v březnu 
jako pravdivé. Oproti loňskému jaru při-
šlo k zápisu o dvacet dětí méně. Vlo-
ni se nám nepodařilo umístit pět dětí 
a letos jsme přijali úplně všechny, i ty 
z Lukovečku. Zároveň máme silné roč-
níky předškoláků, takže tak jako nyní, 
půjde v roce 2014/15 přes padesát 
nejstarších dětí k zápisu do prvních tříd 

základní školy. Dá se tedy říci, že situa-
ce s přijímáním dětí do Mateřské školy 
ve Fryštáku vypadá v současné době 
opravdu velmi pozitivně.

I v příštím školním roce budeme mít 
tak jako letos v našich šesti třídách 
stoprocentní naplněnost. Celkem 148 
dětí, o které se stará 18 zaměstnan-
ců. V měsíci dubnu naše řady posílila 
nová pracovnice se zařazením na pozici 
asistenta pedagoga. Jsme rádi, že nám 
zřizovatel vyšel vstříc při řešení situace 
s dítětem, vyžadujícím speciální péči. 
Přispěl finanční částkou na plat asis-
tenta tak, abychom nemuseli čekat na 
peníze z kraje, až na příští školní rok. 
Počty dětí ve třídách jsou opravdu velmi 
vysoké. A kdyby to bylo možné, každá 
pedagogická pracovnice by určitě uvíta-
la někoho „k ruce“, aby mohl být v praxi 
uplatňován tolik potřebný individuální 
přístup k dítěti. Ale všechno je samo-
zřejmě o financích. Jsem ráda, že při 
společných akcích mohu také spoléhat 
na pomoc našich provozních zaměst-
nanců a pomoc z řad rodičů. Bez nich 
bychom větší akce zvládli těžko.

Konec školního roku se tedy nezadr-
žitelně blíží. Na závěr bych chtěla podě-
kovat všem svým zaměstnancům za to, 
že svojí prací přispívají k dobrému reno-
mé školy. Přeji také všem našim učitel-
kám, aby k tomu poslednímu školnímu 
dni došly s úsměvem na tváři a dobrým 
pocitem, že dětem předaly všechno to, 
co předat chtěly. 

	Bc.	Ilona	Staňková, ředitelka MŠ

ČAS� Richard Hovadík

Čas se plíží
 hadími kroky –
  nenápadně odnáší
 dny i roky
Na vše působí –
 vše prostupuje – 
  své dílo nehlučně
 dokonale kuje
Všemu vládne –
 vše objímá
  o velké i malé
 se plně zajímá
Čas působí –
 hodnoty se ztrácí
  jen nepatrný závan
 se zpátky vrací
I skála
 se časem rozpadá
  balvan z výšky
 s rachotem dopadá
Něčemu i pomůže
 čekání přiblíží –
  co bylo v dálce
 nečekaně zavíří
Vše 
 vášnivě miluje –
  co pevně uchopí – 
 v neznámo ukryje
Je důležitý
 i pro získání vědomostí –
  podobně jako oheň
 který teplem hostí
Kdo se však soustředí
 a své JÁ objeví –
  v tom co vytváří –
 se časem zastaví
umělec
  čas nevnímá –
  jen bušení jeho síly
 v díle zaznívá
V každém 
 zajímavém umění
  čas vyčkává
 dílo se nemění
má
 nekonečnou působnost –
 zvláště – 
  když je vytvoří
 významná osobnost
Třeba v uměleckém portrétu
  žije malíř – i ten –
  který je na obraze –
 kdo tak maluje
  diváky šokuje
Každý má nějakou schopnost – 
 komu se podaří – že ji uchopí –
  co je před jinými ukryto –
 snadno pochopí…
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Máme juniorského  
vicemistra ČR

Začátkem května se konalo v Olo-
mouci Mistrovství ČR juniorů v bow-
lingu. Nikdo z nás ve škole netušil, že 
mezi nominovanými hráči je i náš žák 
ZŠ Fryšták – Lubomír Mlýnek ze 7. A. 

Na Mistrovství ČR Luboš soutěžil  
v kategorii 13–15 let obsazené 17 ju-
niory. Tato kategorie hrála 6 kvalifikač-
ních her a nejlepší 4 hráči postoupili do 
play-off zápasů na dvě vítězné výhry.

Do TOP 4 bylo třeba zahrát minimál-
ně 1151 bodů. To dokázal i náš Lubo-
mír Mlýnek, který se postupně probojo-
val do finále. 

Finálový zápas lépe zvládl soupeř,  
a tak Lubomír Mlýnek (druhý z leva) na-
konec na Mistrovství ČR juniorů v bow-
lingu obsadil vynikající 2. místo.

Srdečně blahopřejeme a držíme 
pěsti nejen ve sportu, ale i v učení.

saf

 OLYMPIJSKÝ VÍCEBOJ
Olympijský víceboj je nový projekt Českého olympijského výboru na podporu 

sportu a zdravého životního stylu. Zaměřuje se především na rozpohybování dětí 
1. a 2. stupně základních škol po celé republice. Hlavním cílem víceboje není do-
sahovat nejlepších výkonů, ale v průběhu hodin tělesné výchovy zapojit co nejvíce 
žáků do šesti měřitelných disciplín.

Také naše škola je zaregistrována 
do tohoto projektu (více na webu http://
www.ceskosportuje.cz/olympijsky-vice-
boj).

Olympijský víceboj se skládá z těch-
to disciplín - skok daleký z místa, běh 
na 60 m nebo člunkový běh 4 x 10 
m (možnost výběru), běh na 500 m  
(1. stupeň), běh na 1 000 m (2. stu-
peň), hluboký předklon, výdrž ve shybu 
nebo shyby (možnost výběru), hod krike-
tovým míčkem.

V pátek 2. května 2014 plnili na 
školním hřišti disciplíny olympijského ví-
ceboje žáci 1. až 4. tříd. S cílem pomoci 
našim nejmladším sportovcům a pod-
pořit je v provádění jednotlivých aktivit, 
byla ke každé třídě 1. stupně přiřazena 
třída z druhého stupně.

Aby spolupráce mezi dětmi byla 
opravdu dokonalá, každý žák 1. stupně 
dostal svého „osobního trenéra“ – žáka 
2. stupně. Tak vznikly na celý den pro-
pojené nejen třídy, ale konkrétní dvoji-
ce.

Děkujeme všem žákům 2. stupně, 
kteří trpělivě vysvětlovali svým svě-
řencům, jak nejlépe zvládnout danou 
disciplínu, pomáhali s rozcvičováním, 
povzbuzovali nebo dokonce běželi s nej-
menšími dětmi 500 m.

Soutěžícím z 1. stupně, udělujeme 
velkou pochvalu za zodpovědné plnění 
každé disciplíny.

Velkou radost nám udělali rodiče, 
kteří přišli na školní hřiště povzbudit 
své ratolesti.

Těšíme se na další akci, kdy se 
opět setkají všichni žáci, rodiče a uči-
telé.

saf

JEDEN SVĚT 2014
Dne 14. května jsme byli pozváni panem knihovníkem Honzou Krčmou na festi-

val dokumentárních filmů věnovaný lidským právům JEDEN SVĚT 2014. Ve fryštác-
kém kině jsme zhlédli dva filmy – osmáci navštívili SOLARTAXI (Německo, 2010) 
a deváťáci Z POPELNICE DO LEDNICE (Německo, 2011). Oba dokumenty rozšířily 
naše povědomí o aktuálních problémech celého lidstva. První byl věnován využití 
solární energie a druhý se zabýval plýtváním s potravinami.

Náš názor na film: 
Z POPELNICE DO LEDNICE
Myslíme si, že tento film nám všem 

otevřel oči. I těm, u kterých bychom to 
nečekaly. Zaslechly jsme, jak o přestáv-
ce kluci ze třídy o tomto tématu disku-
tovali.

Člověk by si myslel, že velké super-
markety s neprodaným zbožím naloží 
rozumně (jídlo rozdá potřebným, ovoce 
a zeleninu dá do zoo…), ale místo toho 
se vše nesmyslně likviduje. Představa, 
že potraviny, které se během roku takto 
vyhodí, by třikrát nakrmily hladové na 
celém světě, je šokující!

Děkujeme za rozšíření obzorů v tom-
to směru!

	N.	Křepelková,	A.	Bačůvková,	9.	A

Školní družina
Týden před Velikonocemi jsme si 

ani my ve školní družině nenechali 
ujít zdobení velikonočních vajíček.  
V pondělí 14. dubna jsme pozvali  
k nám do školy také rodiče a společ-
ně jsme se pustili do velikonočního 
vytváření. Děti za pomoci maminek 
zdobily vajíčka barevnými pentličkami 
a zhotovovaly velikonoční zápichy ve 
tvaru zajíčka a kytičky. 

Všem se nám moc dařilo a děti si 
tak odnesly domů pěkné velikonoční 
dekorace.

	vychovatelky	školní	družiny
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JARMARK
Venku burácel silný vítr, pršelo, 

opravdu bylo 15. 5. 2014 psí poča-
sí. Ale všichni, kteří přišli na školní 
jarmark do školní jídelny, se pobavili, 
zasoutěžili si, mohli si vyrobit košíček 
nebo korálkový náhrdelník, což doklá-
dají následující fotografie. Děkujeme 
všem za přízeň a těšíme se na další 
společná setkání.

McDonald’s Cup
I v letošním roce se naše škola zúčastnila již 17. ročníku celostátního fotbalové-

ho turnaje McDonald’s Cupu. Žáci prvního stupně byli rozděleni do dvou kategorií 
– A: žáci 1. – 3. třídy, B: žáci 4. – 5. třídy.

U nás ve Fryštáku se na fotbalovém hřišti odehrálo okrskové kolo. Zúčastnily se 
ho ZŠ Kašava, ZŠ Trnava, ZŠ Lukov, ZŠ Veselá a ZŠ Fryšták. Naši fotbalisté v obou 
kategoriích zvítězili a zajistili si tak postup do okresního kola, které se odehrálo 13. 
5. 2014 v Brumově-Bylnici. Zde, ve velké konkurenci, obsadili mladší žáci 4. místo 
a starší žáci 6. místo. 

V kategorii A bojovali: Jakub Večeřa, Jakub Vodák, Marek Šopík, Nicolas Provazník, 
Jan Mašláň, Lukáš Pavel, David Sklenařík, Jakub Ihas, Jirka Červenka, David Hanačík, 
Adam Vodák, Jan Javora, Mirek Knedla, Martin Zdráhal a Adam Prusenovský. 

V kategorii B zápasy s velkým nasazením odehráli: Lukáš Sušila, Ondra Večeřa, 
Ondra Tkadlec, Dan Kozojed, Zdeněk Světlík, Tadeáš Halašta, Jakub Slaměna, Michal 
Sklenařík, Vašek Matúšů a Jan Slovák.

Všem fotbalistům děkuji za velkou bojovnost, za dobrou reprezentaci naší školy, 
ale také za vzorné chování na obou turnajích. Těším se na další ročník McDonald’s 
Cupu. 	Eliška	Galíková

Turnaj v basketbalu patří mezi tra-
diční, velmi oblíbenou, školní soutěž.

Celkem 8 družstev se postaralo  
o krásné basketbalové momenty. Hrálo 
se podle pravidel ve dvou kategoriích: 
mladší děvčata 6. a 7. třídy, starší děv-
čata 8. a 9. třídy.

V mladší kategorii zvítězila děvča-
ta ze 7. B. Druhé místo vybojovala se 
shodným počtem bodů jako děvčata na 
třetím místě, ale s lepším skóre, žákyně 
ze 7. A. Třetí místo obsadily hráčky 6. B 
a čtvrtá příčka patřila děvčatům z 6. A.

V kategorii starších zkušenějších 
děvčat byla utkání zcela jednoznačně, 
od úvodního rozskoku až po závěrečný 
hvizd, v rukou hráček z 9. A. Ve všech 
zápasech skvěle proměňovaly, dokáza-
ly si lépe přihrát, dařil se jim rychlý pro-

tiútok. Nejdramatičtější zápas sehrály  
s 9. B, ale nakonec i tento zápas vyhrá-
ly a staly se tak neporaženým celkem  
s poměrem bodů 89 : 12.

Celkové pořadí: 1. místo děvčata 9. 
A, 2. místo děvčata 9. B, 3. místo děv-
čata 8. B, 4. místo děvčata 8. A.

Celý turnaj proběhl v přátelské at-
mosféře, bez zranění. Za předvedené 
sportovní výkony si všechny hráčky za-
slouží velké uznání.

	Saf

Vlevo vítězné družstvo děvčat z 9. A 
(zleva: Renata Jašková, Tereza Macko-
vá, Marcela Trvajová, Klára K. Jurčíková, 
Natálie Křepelková, Zuzana Hanačíko-
vá, Markéta Pektorová)

Vpravo družstvo děvčat 9. B - 2. mís-
to (zleva: Karolína Minaříková, Kristýna 
Ševčíková, Aneta Čechová, Kamila Pro-
vazníková, Monika Hvozdenská, Tereza 
Smetánková, Nikola Válková, Anna M. 
Vodehnalová).

Přebor děvčat v basketbalu
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BESEDA O HOUBÁCH
V úterý 13. 5. 2014 se konala na 

naší škole beseda o houbách, kterou 
si pro nás připravil pracovník muzea  
v Mělníku pan Jaroslav Malý.

Dozvěděli jsme se mnoho zajíma-
vostí o jedlých i jedovatých houbách. 
Nejchutnější a zároveň nejdražší hou-
bou na celém světě je lanýž. Tuto houbu 
pod zemí hledají prasata nebo cvičení 
psi. Také existuje mnoho hub, které 
jsou léčivé. Hlíva ústřičná je velice lé-
čivá houba, která při dlouhodobém uží-
vání pomáhá při alergii, bolesti kloubů 
a upravuje funkce vnitřních orgánů těla. 
Dostali jsme i návod na domácí pěsto-
vání. Nejčastěji sbíranou houbou je hřib 
hnědý a nejchutnější houbou v našich 
lesích je smrž vysoký. Pravý žampion 
poznáme při rozkrojení tak, že se vů-
bec nezmění jeho barva nebo zčervená, 
když zežloutne, je jedovatý. Přinesené 
ukázky hub jsme si mohli prohlédnout 
a očichat. Beseda byla doplněna promí-
táním fotografií. Byla to poučná beseda 
pro nás, kteří rádi chodíme na houby. 

Zuzana	Vidlářová	7.	A

Žáci 9. ročníků v Osvětimi

V rámci výuky dějepisu jsme se 30. 
dubna zúčastnili exkurze do vyhlazova-
cího tábora v Osvětimi. Většina z nás 
o této „továrně na smrt“ už slyšela, 
ale žádné vyprávění nedokáže nahradit 
osobní zkušenost, která nám pomůže 
se na vlastní oči přesvědčit, jak velké  
a strašné toto místo za války bylo.

Vyjeli jsme brzy ráno ve velmi hoj-
ném počtu. V Holešově naši výpravu 
ještě doplnilo 10 žáků z místní základní 
školy. Téměř třiapůlhodinová cesta, kte-
rou jsme si krátili povídáním nebo po-
slechem hudby, rychle a bez problémů 
uběhla.

Autobus zastavil na rozlehlém par-
kovišti a naše skupina se vydala na pro-
hlídku první části tábora – Osvětimi I., 
muzea holocaustu. Před vchodem nás 
upoutalo obrovské množství lidí, mezi 
kterými byli nejen Češi, ale zaslechli 
jsme i angličtinu, italštinu, francouzšti-
nu či ruštinu. Před samotným vstupem 
nám byly ještě rozdány přijímače se 
sluchátky, díky kterým jsme dokonale 
slyšeli naši česky hovořící průvodkyni. 
Atmosféra byla ponurá a po vstupu do 
samotného objektu nás naplno zasáhla 
a pohltila. Prošli jsme branou se zná-
mým nápisem Arbeit macht frei a sleč-
na Mája nám začala všechno dopodrob-
na popisovat. Postupně jsme navštívili 
několik cihelných budov – tzv. bloků, 
ve kterých jsou umístěny věci, které po 
vězních zbyly, a které Němci nestačili zli-
kvidovat. Za skleněnými vitrínami jsou  
k vidění lidské vlasy, brýle, protézy, boty, 
krémy, kartáče, hrnce, kufry a mnoho 
dalšího. Zvlášť silně na nás zapůsobily 
botičky a oblečení malých dětí. Dozvě-
děli jsme se, jak nelidsky bylo s vězni 
zacházeno, jak tvrdě museli pracovat, 
a přitom jejich strava byla absolutně 
nedostatečná. V jednom bloku nás za-
ujala chodba, ve které visely fotografie 
vězňů. Pod fotkou bylo uvedeno jmé-
no a příjmení, datum narození a údaj, 
kdy se do Osvětimi tento člověk dostal  
a kdy zemřel. Průměrná doba přežití tak 
činila pouhých několik týdnů popřípadě 
měsíců.

Na závěr prohlídky muzea jsme 
vstoupili do jediné zachované plynové 
komory. Všech se zmocnil stísněný po-
cit, když jsme si uvědomili, že se nachá-
zíme na místě, kde Němci otrávili jedo-
vatým cyklonem B tisíce lidí a jejich těla 
pak pálili v pecích krematoria, když jim 
ještě předtím vytrhali z úst zlaté zuby.

Když jsme vyšli z muzea, byli jsme 
všichni zamlklí a smutní a přemýšleli, 
co nás ještě čeká v druhé části – v Bir-
kenau, které se nachází asi 3 km od 

původního osvětimského tábora. Už  
z oken autobusu jsme viděli obrovskou 
plochu, kterou tento tábor zabíral. Krá-
čeli jsme podél kolejí, které vedly až 
dovnitř tábora. Tudy za války vjížděly 
transporty s rasově nepohodlnými lid-
mi (hlavně Židy) z celé Evropy. Jeden 
původní vagón je zde zachován jako 
připomínka těch strašných časů. Nedo-
kázali jsme pochopit, jak se do něčeho 
tak malého mohlo vměstnat až 100 lidí. 
Následně jsme se vypravili na prohlíd-
ku dřevěných budov. Viděli jsme palan-
dy, na kterých lidé spávali, ale hlavně 
umírali - chladem, udušením, průjmem, 
nemocemi nebo nejčastěji slabostí. Na 
závěr celé prohlídky nám paní průvod-
kyně řekla několik vět k zamyšlení. My-
slíme si, že návštěva osvětimského tá-
bora donutila každého z nás přemýšlet  
o spoustě věcí i dlouho po příjezdu 
domů a vážit si toho, co dnes považuje-
me za samozřejmé. 

Za žáky 9. ročníků 
Adam	Sedlařík,	Tereza	Smetánková

Jak exkurzi hodnotí další deváťáci?

Atmosféra na mě působila velmi po-
chmurně. Zčásti to zapříčinilo i dopolední 
počasí, ale ten pocit, že jste na největším 
hřbitově světa……Stačilo se vcítit do situ-
ace těch lidí a hned jste chtěli pryč. Všem 
toto místo doporučuji navštívit. 

 Vladimír	Dorazín

Tady jsem si uvědomil, jak strašné to 
bylo a že něco podobného už nesmíme 
dopustit !! Václav	Košák

Celkově to na mě působilo stísněně. 
Pro mě to byl nezapomenutelný zážitek, 
všem bych doporučila tam zajet a popře-
mýšlet o tom, co tam ti lidé museli zažít.
 Nikol	Válková

Po příjezdu domů jsem dlouho přemýš-
lela o hrůzách, kterými ti lidé museli projít. 
 Adéla	Hvozdenská

Tento výlet ve mně zanechal mnoho – 
nechci, aby se to, co jsme viděli, opako-
valo! A taky nechápu, jak to může člověk 
člověku udělat jen proto, že není něco po-
dle jeho představ...
		 Karolína	Minaříková

Největší rána pro mě byla informace, 
jak zacházeli s dětmi. Nechápu, jak to vů-
bec mohli udělat…. Po návštěvě Osvěti-
mi si teď vážím každé maličkosti – že se 
můžu dosyta najíst, jít ven, umýt se, ležet 
v čisté posteli... 

  Monika	Hvozdenská

Celkově to pro nás bylo nepředstavi-
telné a velmi smutné.

 Kamila	Provazníková

Po 57 letech  
opět ve třetí třídě

Čtvrtek 24. dubna t. r. byl pro mne 
výjimečný, protože jsem využila pozvání 
od vnuka na „Den otevřených dveří“ ve 
zdejší ZŠ. Po 57 letech jsem se vráti-
la do třetí třídy a zasedla jako babička 
do školní lavice. Měla jsem příležitost 
s ostatními rodiči vidět skvělé dvě vy-
učovací hodiny ve třídě 3. B. Musím 
konstatovat, že žáci prožívají školní léta 
v překrásném, moderním a podnětném 
prostředí. Samozřejmě materiální di-
daktické prostředí je velmi důležité, ale 
pro kvalitní vzdělávání má nenahraditel-
nou roli pan učitel či paní učitelka. 

Jsem ráda, že na naší fryštácké 
škole učí pedagogové jako paní učitel-
ka Petra Zdráhalová, kteří jsou nároční, 
metodicky zdatní, vedou žáky k sou-
stavné a systematické práci, nezapo-
mínají ani na morální výchovu, dokáží 
je motivovat, a tím naše děti připravit 
co nejlépe na životní realitu. Snažme 
se jako rodiče i prarodiče práci našim 
učitelům usnadnit v tom, že s nimi po-
táhneme za jeden provaz a budeme ve 
výchově i vzdělávání důslední.

Děkuji, že jsem mohla prožít s dět-
mi ze třídy 3. B a jejich paní učitelkou 
Petrou Zdráhalovou jednu hodinu mate-
matiky a jednu hodinu jazyka českého. 
Bylo to skvělé.

Na závěr jsme se s rodiči shodli, že 
bychom chtěli do takové školy chodit.

Alena	Dofková,	pedagog v. v.
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Z P R Á V Y  Z  L U K O V E Č K A

LUKOVEČEK MÁ SVÉ MUZEUM
Obec Lukoveček slavnostně otevře-

la poslední dubnovou sobotu „Muzeum 
lidových řemesel a místní lidové kultu-
ry“ v podkroví původní obecné školy, 
která v letošním roce slaví 140 let od 
svého založení.

Hlavním smyslem bylo dokončení 
celkové rekonstrukce budovy původní 
školy, neboť přízemní prostory byly re-
konstruovány v roce 2008–2009. Tou-
to rekonstrukcí se budova bývalé školy 
stala kulturní památkou místního význa-
mu. Přestavba podkroví, kde je muzeum 
nyní zbudováno, byla spolufinancována 
dotací z Evropského zemědělského fon-
du pro rozvoj venkova a z Programu roz-
voje venkova ČR finanční částkou 1,479 
mil. Kč.

Projekt na rekonstrukci vypracovala 
projekční kancelář New Work s.r.o. pana 
arch. Svatopluka Sládečka a realizaci 
provedla na základě výběrového řízení 
firma JIP INDUSTRIES s.r.o. pana Jiřího 
Plška. Na realizaci interiéru se podílela 
firma DUKSTOL pana Radomíra Dupala 
a firma KV ELEKTRO pana Ing. Františ-
ka Vařáka. Celá rekonstrukce budovy 
se pak zakončila realizací plynového 
topení panem Františkem Páleníčkem. 
Všechny firmy odvedly dobrou a kvalitní 
práci, za což jim patří dík. Poděkování 
patří také firmě SKANDOR s.r.o. Mgr. 
Janu Kučerovi za administrativní pomoc 
celého projektu, stavebnímu úřadu ve 
Fryšták a SZIF ČR v Olomouci, jenž do-
taci poskytl.

Samotné slavnostní otevření muzea 
proběhlo v sobotu 26. 4. 2014 odpo-
ledne. Ve velkém sále obecního domu 
byl program zahájen kulturním vystou-
pením lukovečských dětí, které se před-
stavily v nových krojích, zhotovených 
pro slavnostní příležitosti, a také s pás-
mem tanečků a písní pod vedením paní 
Olgy Nejedlé a Marie Krajčové. Sta-
rosta obce Lukoveček přivítal všechny 
návštěvníky a hosty, zejména zástupce  
z družební slovenské obce Kocurany se 
starostou Ing. Vojtěchem Čičmancem, 
dále starosty okolních obcí a rovněž 
zástupce firem podílejících se na rekon-
strukci.

Přípravou a instalací celé expozi-
ce se zabývala komise v čele s arch. 
Svatoplukem Sládečkem a dále jmeno-
vitě paní Lenka Jasenská, paní Radka 
Trojanová, paní Ivana Krajčová, pan 
Ladislav Šesták a místostarostka paní 
Hana Plháková. Všichni členové komise 
odvedli velmi dobrou práci a patří jim 
velké poděkování za obětavost a zauje-
tí na přípravě této expozice. Myšlenka 
neztratit povědomí o činnosti a žití na-
šich předků se dle ohlasů snad poda-
řila, hlavně díky našim spoluobčanům, 
kteří poskytli a zapůjčili exponáty do 
muzea, abychom si připomněli dřívější 
život v naší obci a jejím okolí. Majitelé 
zapůjčených exponátů, ať už místní či  
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z Fryštáku, Horní a Dolní Vsi, jsou pí-
semně uvedeni v prostorách muzea  
a patří jim velké poděkování. Slavnost-
ním přestřižením pásky a vysvěcením 
vstupu a prostor nového muzea panem 
farářem Miroslavem Dibelkou byla za-
hájena samotná prohlídka expozice, 
kde se můžete setkat s řadou dávného 
nářadí a předmětů našich staříčků, kte-
ré sloužilo a bylo používáno k běžnému 
životu. 

Návštěvníci tohoto výjimečného od-
poledne měli rovněž možnost shlédnout 
ukázku tradičních řemesel např. práce 
kováře, pletení proutěných košíků, drát-
kování keramiky. K tanci a poslechu 

hrála skvělá cimbálová muzika do pozd-
ních nočních hodin.

O tom, jak se expozice muzea pří-
tomným hostům a návštěvníkům líbila, 
výmluvně hovoří kladné ohlasy a podě-
kování uvedené v návštěvní knize mu-
zea.

Věříme, že realizace muzea a expo-
zice nebyla marná investice a bude na-
dále sloužit široké veřejnosti.

Ing.	Ludvík	Nejedlý
 starosta obce Lukoveček 

Lukoveček vede 1:0
V sobotu 26. dubna 2O14 bylo slav-

nostní otevření Muzea řemesel v Lu-
kovečku. Zvědaví a zvídaví lidé se do 
Obecního domu ani nevešli. Mnozí zů-
stali za okny venku, aby alespoň zlomek 
slávy zahlédli. Hosté VIP spolu s ostat-
ními neuvěřitelně hleděli a poslouchali

Vše začalo rekonstrukcí bývalé ško-
ličky. Co vzniklo?

Zázemí pro divadlo, výstavy, schůze, 
oslavy, besedy, sportování. Také zde 
nacvičovaly paní učitelky se 16 dětmi 
hezké folklorní pásmo (mimochodem- 
děti vystupovaly v nových lidových kro-
jích. Pozn. SK: Bože, co to všem muselo 
dát práce!)

Výlet na Hostýn
Jako každý rok se i letos první 

květnový víkend konal výlet na svatý 
Hostýn.

I přes nepřízeň počasí se akce 
zúčastnilo 41 osob, 1 kočárek a dva 
psi. Po nezbytných posilňovacích pře-
stávkách u závor a obědě v restauraci 
Grúň všichni zdárně dorazili k domo-
vu. Výlet se vydařil a za rok zase na 
shledanou! 

OCENĚNÍ
Spolek ochotníků Lukoveček se 

letos zúčastnil soutěže dětských 
souborů a souborů hrajících pro děti 
„Hvozdenský měšec plný pohádek“ .

S pohádkou „Hrátky s čertem“ od 
Jana Drdy získal „Hlavní cenu za nej-
lepší inscenaci“ od dětské poroty. 

Tímto děkujeme všem, kteří se ja-
kýmkoliv způsobem podíleli na vzniku 
představení a věříme, že činnost spol-
ku bude i nadále pokračovat.

Dokončení na str. 12
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Dále - z nouze cnost - špatná střecha 
na budově? Tak opravit! A když opravit, 
tak náležitě prostor využít! Z nápadu - 
skutečnost!

Hned vedle hlavního vchodu do bu-
dovy postavili rotundu. V ní točité kovo-
vé schodiště ústící na „ visutý“ mostek, 
přechod, krček s báječným výhledem 
až někam na Vylanta, na druhé straně 
utěšené domečky občanů Lukovečka 
s krásným pozadím krajkoví zelených 
lesů. (Ještě mne napadlo, že pokračo-
váním schodů v tubusu vznikne v Luko-
večku rozhledna!) Ale pojďmě dál.

Vstupuješ do muzea skleněnými 
dveřmi. Napravo exponáty ze starými 
školními „škamnami“ (podobné byly  
i ve Fryštáku, když jsem začínala učit), 
kalamáři, tabulkami, knížkami atd. Pak 
expozice ženských aktivit - kolovrá-
tek, šicí šlapací stroj, železné žehličky  
s vložkami ohřívanými na kamnech, 
různá vyšívání…,hned vedle potřeby do 
kuchyně (třeba staré, dobré, vypečené 
kameninové formy na pečivo, dřevěné 
formičky na tvarování másla, nástěnné 
dózy na mouku, cukr, olej, ocet, koření 
atd..). Největší prostor zaujímaly arte-
fakty hospodářských potřeb (dlabané 
necky k zabíjačkám, sáně na stahování 
dřeva za lesa, cepy, trojzubce, kosiska, 
lepáře – no prostě vše, co je potřeba  
k práci kolem chalupy i na poli). Myslím 
si, že když hospodyňkám dopřáli „kou-
tek pro aktivní odpočinek“, tak chlapům 
udělali taky radost. Myslivecké trofeje 
určitě potěšily mužskou populaci. Pro-
stor muzejních věcí je předělen stěnou 
s obrazy – tematika Lukoveček – vysta-
vují pp. Šesták, Trojanová, Jasenská.

Na dvoře pak umělci, řemeslníci 
předváděli řemeslnou zručnost při výro-
bě košíků, ručního kovářství apod. Je-
den nevěděl, kam se má dříve podívat.

Napadlo mi napsat do pamětní kni-
hy, že strom můžeš uřezat, ale kořeny 
zůstávají. Tak dík, přátelé, za zdravé, 
dobře zapuštěné kořeny!
	 Závidí	SK

Fryštáčtí hasiči mají nový prapor

Program oslav 120. výročí založení SDH Fryšták 
sobota 14. června 2014

7.30 – 8.50  Vítání hostů – hasičská zbrojnice

9.00 Slavnostní průvod k pomníku padlých ve Fryštáku

9.30 Kladení věnců

9.45  Projev kronikáře PhDr. Česlava Zapletala – náměstí Míru

10.00 – 11.15  Slavnostní mše svatá s žehnáním praporu a předáním stuhy 
 starostou Mgr. Lubomírem Doleželem – kostel sv. Mikuláše 

11.30 – 12.30 Slavnostní schůze – Dům Ignáce Stuchlého

14.00 Ukázky hasičské techniky – náměstí Míru

V našem hasičském sboru se o slav-
nostním praporu jednalo v minulosti ví-
cekrát. Ale až v letošním roce, kdy sbor 
slaví 120 let od svého založení, se ko-
nečně tento projekt podařilo realizovat. 
V polovině loňského roku jsme oslovili 
brněnskou firmu Alerion. Při tvorbě návr-
hu jsme vycházeli z místních pramenů. 
Na aversu je použit znak z našeho již 
nefunkčního zásahového automobilu. 
Ve znaku je Moravská orlice s ústřed-
ním heslem všech dobrovolných hasičů. 
Tento znak nám ručně maloval na dve-
ře cisterny lidový výtvarník p. Valentin 
Javořík z nedaleké obce Lukov někdy 

kolem roku 1980. V protilehlých rozích 
jsou znaky města Fryštáku. Na reversu 
je použit svatý Florián (obraz plastiky), 
kterou jsme dostali darem od města 
Fryštáku při příležitosti otevření nové 
hasičské zbrojnice v roce 2011. Svatý 
Florián drží ochrannou ruku i nad naší 
starou, stále stojící, zbrojnicí. Do proti-
lehlých rohů jsme opět použili městské 
znaky. Slavnostní prapor jsme osobně 
převzali 25. dubna ve firmě Alerion. 
Následující den byl prapor posvěcen 
moravským metropolitou arcibiskupem 
Janem Graubnerem na Svatém Hostýně 
při tradiční hasičské pouti. 

-LR-

PODĚKOVÁNÍ  
VOLIČŮM

MO KDU – ČSL Fryšták vyslovuje 
poděkování všem voličům, kteří ve 
volbách do Evropského parlamentu 
dali svůj hlas kandidátům naší stra-
ny. Dali jste tak jasně najevo, že Vám 
není lhostejné, kdo Vás v následují-
cích letech bude reprezentovat v tom-
to vrcholném evropském orgánu. Náš 
region tak bude mít v „Evropě“ (i díky 
Vašim hlasům) svého důstojného zá-
stupce – ing. Michaelu Šojdrovou. 

DĚKUJEME.
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D Ů M  I G N Á C E  S T U C H L É H O ,  F R Y Š T Á K

Časté svaté přijímání je velikým sloupem, 
na němž je položena polovina světa. Don Bosco
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Kronika ústavu (18.)
školní	rok	1937–38

Červen na DISu
Červen bude plný oslav. V sobotu 

14. přijme jáhenské svěcení z rukou 
biskupa Karla Herbsta Jan Štěpán 
Musil ve Slavkově u Brna. Spolu  
s ním přijme kněžské svěcení Ladi-
slav Banďouch. Oba dva si můžete 
vybavit, když měli ve farním kostele 
slavné sliby. Štěpán pracuje na DISu 
a Ladislav studuje v Turíně.

23. června si připomeneme 
slavnou konferencí 15 let od vzniku 
Orientačních dnů. Účast přislíbili za-
kladatelé: Andrea Schneider, Michal 
Martinek a spousta dalších bývalých 
zaměstnanců a instruktorů, kteří za 
posledních 15 let prošli těmito kurzy. 
Je co slavit.

9. listopadu odjel ráno do Prahy škol-
ní rádce P. Karásek. Jeho působení ne-
bylo k prospěchu v ústavě, a proto jej 
pan inspektor umístil vhodněji do Prahy. 
Po obědě odjel pan inspektor, který se 
zde zdržel k prozkoumání zápisních knih 
v prefektuře a školního prospěchu chlap-
ců. Uznal nedostatečnou přičinlivost  
a vážnost studia ve většině tříd a rázně 
poukazoval na nutnost nápravy – nový 
školní rádce je P. Rochla. Pan ředitel měl 
na večer salesiánskou konferenci k po-
vzbuzení a prohloubení ducha a řeholního 
života.

V sobotu 13. listopadu byla konferen-
ce na známky z prospěchu. Po ní přeče-
tl známky P. Rochla, co by školní rádce, 
po jednotlivých třídách. Nadešel pak čas  
k pročištění ústavu. 16. listopadu byli 
poslání domů, aniž by to očekávali, Fran-
tišek Navrátil a František Perůtka, oba 
stoupenci P. Karáska. S Perůtkou odjel 
domů do Bystřice jeho důvěrný kamarád, 
asistent Votruba, aniž by ohlásil, že jej 
doprovází. S Navrátilem jel druhý asis-
tent Vávra, vrátil se však brzy, ale odjel 
následujícího dne sám. Dnes ho přivezl 
zpět strýc P. Vávra farář. Navečer přijel 
pan inspektor s novým asistentem z Os-
travy: pan Marek. Pan inspektor přivezl 
Vávrovi propouštěcí vysvědčení  
z Turína – Vávra poprosil, aby mohl 
zůstat, že jeho rozhodnutí bylo je-
nom přenáhlení nerozvážné a na-
psal na vybídnutí pana inspektora 
do Turína o anulaci své žádosti za 
zproštění slibů. Odjel 19. listopadu – 
byl poslán do Šaštína. Pan inspektor 
odjel večer přes Mysločovice.

6. prosince svátek sv. Mikulá-
še. Letos byla toliko mikulášská 
nadílka, místo obvyklých čertů do-

provázeli Mikuláše sv. Václav, jeho věrný 
sluha Podiven, nejvyšší sudí a 3 konše-
lové vykonavatelé rozsudku. Byla to no-
vinka a hoši po vyzkoušení z vyučovacích 
předmětů dostávali po zásluze odměnu 
v cukrovinkách nebo pardusy na lavici 
spravedlnosti. Z každé třídy byli vybráni 
představitelé jak pro odměnu, tak i pro 
potrestání. Jediný Chudárek nechtěl rozu-
mět žertu a pobouřil se hrdinstvím Don 
Quichota.

Pan ředitel nebyl doma. Byl povolán 
do Ostravy na konferenci, kterou měl 
don Tirone, vrchní katecheta salesiánské 
společnosti, zastavivší se v republice 
na své vizitační cestě do Polska a Litvy. 
Vrátil se skoro ráno a zpíval s ostatními 
na slavné mši sv. na faře. Odpoledne pro 
špatné počasí měli hoši místo vycházky 
studium. Hoši dojídali cukroví, které zbylo 
z nadílky, které letos pod vedením paní 
Horké připravili hodné naše příznivkyně 
ze svazu katolických žen a dívek.

8. prosince. Po vzorné duchovní pří-
pravě večerních kvítků a příležitostné 
společné četby před požehnáním chovan-

ci spolu s představenými uctili slavnou 
mší svatou Neposkvrněnou. Kázal pan 
ředitel. Slavnostním obědem vyvrcholil 
den k všeobecné spokojenosti. Odpole-
dne byl pohřeb tetičky Filové, příznivkyně 
ústavu. Večer po slavnostním požehnání 
oratoriánů chovanci sehráli zdařilý kus 
„Dominik Savio“ ve 3 jednáních; zane-
chal hluboký dojem ve všech, chlapci hrá-

li pěkně; hudebníci předvedli večer 
při opakování královský pochod. Po 
divadle bylo slavné požehnání a pak 
večeře. Chlapci měli čaj s buchtou, 
aby vytrávili bohatý oběd a šli spát 
se zdravým lehkým žaludkem, ale 
se svatým zápalem v srdci. Mnozí 
byli přijati ráno do družin, obdrželi 
medailky a slíbili Panně Marii násle-
dovat její ctnosti. Celý svátek vyzněl 
velmi pěkně, přestože nám počasí 
nepřálo.
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BOJOVALI ZA VLAST A SVOBODU
(Pokračování	vzpomínek	účastníka	odboje	pana	Aloise	Sedláře)

„V 7 hodin ráno byla moje samota 
obklíčena...

 Gestapáci zatkli mne, Josefa Ma-
tušince, Františka Samsonka a postře-
leného partyzána Nikolaje Pekona. Poz-
ději zatkli i Richarda Kašubu, který byl 
poslán do Prostějova za účelem zniče-
ní letiště. Po výsleších jsem se s nimi 
sešel v jedné žalářní kobce. My zdraví, 
kteří jsme byli v kobce č. 2, jsme denně 
museli přenášet postřeleného partyzá-
na Pekona do auta k převozu na nádvo-
ří věznice. Tato činnost nám umožnila 
orientaci na nádvoří i mimo ně. Smluvili 
jsme si plán útěku, iniciátorem tohoto 
plánu byl poručík letectva Kašuba. Za 
12 dní jsme vyhrabali v záchodě otvor 
do druhého záchodu na chodbě, kte-
rým utekli tři muži. Já čtvrtý jsem číhal 
u dveří s napřaženým roštem z kamen, 
jimž jsem měl zneškodnit dozorce Pro-
cházku, kdyby se obudil a vrazil na kob-
ku. Zraněný Pekon jen přihlížel. Útěk 
se šťastně zdařil, úzké okno z druhého 
záchodu vedlo na dvůr. Poslal jsem je k 
mému bratru Frantovi.

Horší to bylo se mnou, když vrazil na 
kobku dozorce Procházka. Něco zařval, 
oči mu vyběhly z důlků, a za chvilku tu 
byli gestapáci, česká policie a četnic-
tvo. Nastala mi kalvárie. Strašně mne 
mlátili a kladli mi za vinu, že jsem to mu-
sel vědět a nehlásil to. Já jsem se brá-
nil tím, že oni chodili na kontrolu a také 
na to nepřišli. Na vyhrabané díře byly 
položeny ilustrované noviny. Já jsem byl 
již celý v krvi, ale nepovolil jsem a vždy 
gestapákům řekl: „Kdybych o díře vě-
děl, utekl bych také...“ A zase mne bili, 
ale nakonec mi uvěřili. Nemohl jsem jim 
říci, že jsem měl na starosti zraněného 
Pekona, kterého jsem měl odnést na 
zádech. Dostal jsem na záda červenou 
tečku velikosti pětikoruny v bílém poli 
(přišitý pásek plátna), což znamenalo 
krajně nebezpečný. Převezli nás do Hra-
diště. Já jsem byl zakutý se svým Peko-
nem: jeho levá ruka a moje pravá ruka, 
v důsledku zranění jeho levé nohy jsme 
byli na hromadě při každém kroku. Kdo 
byl navrchu, toho bili a kopali, nutná po-
třeba byla strašně bolestivá a krvavá. 
Z Hradiště nás převezli do Kaunicových 
kolejí v Brně, kde se popravovalo ranou 
do týla. Slyšel jsem po chodbách vyvo-
lávat jména jdoucích na popravu, mezi 
nimi i jméno Pekon. V Brně skončil jeho 
mladý život, měl teprve 26 roků.

Za krátký čas jsme byli transporto-
váni z Brna do koncentračního tábora 
Flossenburg v Bavorsku. Jeli jsme ná-

Jeden den kolem poledne se nad 
námi objevila americká stihačka... Na 
druhý den asi 20 menších bombardé-
rů a třetí den celá záplava bombardérů, 
které způsobily na letišti hroznou zkázu. 
Nemohl jsem ze středu plochy utéci do 
boků, proto jsem mohl pozorovat, jak 
bombardéry pořádají letadla připrave-
ná ke startu, rozmístěná po obou stra-
nách. Napočítal jsem jich 69, byly roztr-
hány hořící. Další bombardéry dokončily 
zkázu nádraží i velké části města. Na 
příští den, to bylo 25. dubna 1945, 
jsme přišli bez jídla na letiště pracovat. 
Náčiní bylo rozdáno, když přišel rozkaz – 
všechno vrátit do lágru. Byli jsme shro-
mážděni na nádraží, když se mluvilo  
o pochodu smrti... Pochod směřoval  
k Alpám. Ve výpravě, kromě vězňů, SS 
vojáků byli také psi, říkali jsme jim dogy. 
Pro tyto velké psiska táhli vězni na vo-
zíku kusy masa ze zastřeleného koně. 
Nad tím se vznášelo mnoho velkých 
much, které tu kladly vajíčka velkých 
chrobáků. Asi šestý den se mi poda-
řilo kus tohoto masa ukrást. Při akci 
jsem byl kryt vězni, pak jsme se podělili  
a snědli neslané maso i s červy. I po 34 
letech cítím k tomu nemalý odpor!

Bylo krásné počasí, až vedro, padali 
jsme únavou a hladem. Kdo již nemohl 
a padal vysílením, byl na příkopu za-
střelen. Minulé noci jsme spali v noci 
v ovčím hnoji, který se hýbal krysami. 
Když jsme šli v pětistupu, viděl jsem, 
jak si naši chlapci na něčem pochutná-
vají. Tázal jsem se Janka Šimčíka, co 
to má a kde to vzal. Prý chytil a zabil 
zajička. Kousek mi dal. Bylo to syrové 
a neslané, ale když jedli oni, jedl jsem 
také. I když jsem měl velké podezření, 
že to zajíček není...

Milý Janíčku, jestli budeš tyto řád-
ky číst, tak věř, že jsi mi tím zachránil 
život. Lojzek Štefků, můj milý a dobrý 
kamarád, mi zase prodloužil život tím, 

kladními vagony tři 
dny a tři noci za 
strašných podmí-
nek. V každém va-
gonu po 50 mužích, 
v dřepu, bez jídla  
a pití. I nutná po-
třeba musela být 
udělána tam, kde 
kdo dřepěl. Byl-li 
strážný jen trochu  
s citem, dovolil nám 
na pár minut vstát. 
Po příjezdu do tábo-
ra jsme byli z vagonu 
vykopáni a vyházeni. Byli jsme zkřehlí 
zimou a strnutí, že jsme se nemohli 
udržet na nohou. Pak nás seřadili a po-
klusem hnali do kopce, kde byl koncen-
trační tábor. Prostředí tam bylo hroz-
né. Krematoria fungovala bezvadně,  
z doliny stoupal dým a zápach hořících 
mrtvol. Tábor byl velkých rozměrů, měl 
jsem vězeňské číslo 44 503. Byl obe-
hnán ostnatým drátem, nabitým elek-
třinou, pak písečná plocha, zase dráty  
a v krátkých vzdálenostech střílny 
(věže), takže útěk byl nemožný. Stávali 
jsme po celé dny bez jídla skoro nazí  
a bosí, vězni kolem padali a umírali. Jed-
nou denně jsme dostali půl litru bram-
borové šlichty ze syrových brambor.

Brzy jsem poznal, co znamená červe-
ná tečka na levé nohavici a na zádech. 
Byli jsme vybráni počtu asi 36 mužů a 
vehnáni do jedné z místností, oděv str-
hán, vyhnáni nazí do sněhu a honěni po 
celém lágru jako výstraha. Pak nás na-
hnali uhřáté do sklepení, pustili na nás 
ledovou vodu z hadic, pak přišla horká 
sprcha a opět do sněhu, což mělo za 
následek prudké zápaly plic. Zůsta-
li jsme jen tři, kteří jsme mohli mluvit  
o štěstí. Pak jsem opět byli nahnáni 
do sklepení (koupelny), stříháni po ce-
lém těle a představeni lékařské porotě, 
označeni na čelech červenou barvou 1 
–5 a podle čísel zařazeni do práce. Do-
stal jsem se na těžkou práci na letiště 
v Pllattlingu – to bylo komando smrti. 
Tam jsem se sešel s dobrým přítelem 
Aloisem Štefkou z Kašavy. Posilujíce je-
den druhého v naději ve šťastný konec 
tohoto pekla (denně jsme nosili z pra-
coviště do lágru asi 20 i více mrtvých). 
Hlady jsme chátrali den za dnem, neboť 
jsme dostali jen 80 dkg chleba pro 12 
lidí (a to jednou za 3 dny). Jinak jsme 
dostávali 2–3 malé brambůrky za den 
nebo 1 lžičku krupice na vodě. Toto tr-
valo až do náletu na Pllattling.
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že když jezdil nákladním autem a někde 
zastavili, házeli jim civilové kousky chle-
ba. Lojza chleba opatroval a když jsem 
šel kolem, snažil se mi ho podat. Vy-
skočil jsem pro něj jednou, avšak v tom 
jsem dostal ránu do hlavy, takže jsem 
se skácel v bezvědomí k zemi. Spolu-
vězni mne přivedli k vědomí. To bylo již 
v kůlně, kde jsme měli spát. Příští noc 
jsme spali ve velkovýkrmně vepřů, ve-
hnali nás do toho trusu, což bylo dosti 
nepříjemné. Tak jsme se domluvili, že 
se příští den pokusíme o útěk. Tohoto 
života jsme měli již dost.

(Dokončení příště. Publikováno s las- 
kavým souhlasem dcery pamětníka  
Aloise Sedláře paní Ludmily Richterové, 
t. č. naší spoluobčanky z penzionu)

	-al-

Tělo jako vězení...
V rámci svého studia na Univerzitě Tomáše Bati ve Zlíně jsem si zvolila jako 

téma baklářské práce ošetřovatelskou péči u dětí se spinální svalovou atrofií  
v domácím prostředí. Toto onemocnění není veřejnosti příliš známé, ale jeho výskyt 
není jen občasný. Spinální svalová atrofie postihuje jedno dítě z 6000 narozených 
a je jednou z nejčastějších příčin úmrtí v dětském věku. Je způsobena poruchou 
předních rohů motorických neuronů – nervových buněk, které jsou zodpovědné za 
vědomé pohyby těla, jako je lození a chůze. Rozlišujeme 4 typy spinální svalové 
atrofie a 3 z nich postihují jedince v dětském věku. Příznaky jsou svalová slabost, 
únava a neschopnost pohybu odpovídajícího věku dítěte.Největším problémem 
je, že neexistuje účinná léčba a proto u těchto dětí dochází k postupnému zhor-
šování hybnosti až do stavu, kdy přestanou fungovat i pomocné dýchací svaly. 
Tyto děti jsou pak odkázány na mechanické ventilátory, které dýchají za ně. Pro 
neschopnost polykání jim bývá strava zajištěna pomocí sondy zavedené nosem 
do žaludku nebo pomocí speciálního katetru, který je vyvedený z žaludku na stěnu 
břišní. S tím souvisí náročná ošetřovatelská péče, kterou se musí rodiče naučit, 
pokud se chtějí o děti starat doma. Co potom proti takové nemoci znamenají naše 
problémy? Právem bychom si mohli myslet, že jejich rodiny prožívají deprese a ne-
mají radost ze života. Opak je ale pravdou. Péče je vyčerpávající, maminky věnují 
dětem 100 % svého času. Jsou unavené, ale neuvěřitelně silné a optimistické. 
V současné době je testován lék Amonaps, který by měl snad přispět k návratu 
svalové síly. Nezbývá než doufat, že se výzkum podaří a tyto děti se budou moci 
konečně postavit na nohy a hrát si jako ostatní zdravé děti. Rodiny dětí s tímto 
onemocněním se scházejí na společných akcích Kolpingovy rodiny Smečno, která 
jim poskytuje podporu, vědomosti z oblasti ošetřovatelské péče a především vě-
domí, že v tom nejsou sami. 

Pokud je chcete podpořit, můžete navštívit webovou stránku www.dumrodin.cz 
a vybrat záložku spinální svalová atrofie. Zde najdete číslo účtu i konkrétní popisy, 
nač byly peníze ze sbírek použity.  Terezie	Görigová

PODĚKOVÁNÍ ZA REPREZENTACI MĚSTA FRYŠTÁK
Letošní oslavy svátku 1. máje byly ve zlínském regionu opravdu bohaté. Všem 

pořadatelům navíc přálo počasí i přízeň diváků. Fryštácké mažoretky úspěšně repre-
zentovaly barvy města Fryštáku při oslavách tohoto svátku v krajském městě Zlín. 
V průběhu prvomájového dopoledne absolvovaly hned dvě náročná vystoupení za 
sebou na hlavním podiu na zaplněném náměstí Míru ve Zlíně, a to v plné sestavě. 
Nadšeným divákům se postupně představily jak roztleskávačky, tak nejmladší děti 
a samozřejmě i juniorky. Jejich program byl pokaždé přijat bouřlivým potleskem. Po 
krátkém odpočinku se pak Fryštácké mažoretky spolu s kapelou Fryštácká Javořina 
zařadily do obnoveného prvomájového průvodu, kterým ve Zlíně navazují na bohaté 
baťovské tradice oslav 1. máje.

Za zdařilý průběh celého vystoupení a vzornou reprezentaci našeho města patří 
velké poděkování slečně Nikole Dorazínové a celému realizačnímu týmu, za jejich 
nadšení, pevné nervy a trpělivost s jakou celé vystoupení připravili i tvůrčí invenci, 
s níž navazují na bohatou hudební tradici našeho regionu. (FOFR)

POZVÁNKA
Folklorní sdružení Prameny Fryšták 

ve spolupráci s městem Fryšták 
Vás srdečně zvou na pořad

DOLŮ PŘES FRYŠTÁČEK,

který se bude konat v neděli 
8. června 2014 od 15 hodin 

v kinosále ve Fryštáku.

Účinkuje Cimbálová muzika Pra-
meny, sóloví zpěváci – ing. Jan Čer-
nek, B. Škabraha, ing. G. Pazdera, D. 
Kapusta, A. Pitrová, Mgr. J. Dlabajo-
vá, V. Nováková.

DPFS Pramének – sóloví zpěváci 
H. Hvozdenská, M. Nováková, E. Čer-
neková a další. Houslistka Markéta 
Nováková

Zpívání rodičů s dětmi a účastníci 
pěveckých soutěží 2014, kteří úspěš-
ně reprezentovali naše „Fryštácké 
písně“. Moderuje Ing. Jan Černek.

Pořad připravila Vlasta Kunstová.

Těšíme se na Vaši účast.
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Velikonoční hrkání  
na Žabárně

Jako každý rok se napřed roznášel 
rozvrh hrkání. Napoprvé to vypadalo, že 
nás bude chodit jen devět, ale nakonec 
nás přibývalo, až nás celkem hrkalo 
dvacet. V plném počtu jsme ale byli má-
lokdy, protože chodilo mnoho malých 
dětí, na které je ranní vstávání na 6:00 
moc brzké a odpolední spánek zase dů-
ležitý. Na Žabárně chodí kluci i holky od 
mala až do deváté třídy základní školy. 
Ti nejstarší dělají vedoucí a dohlížejí 
na menší děti, na dodržování docházky  
a poté na spravedlivé rozdělení vyhrka-
ných a hlavně zasloužených odměn. 

Tato velikonoční tradice je krásná 
a v dnešní době velmi důležitá. Jsme 
rádi, že se nám podařilo tuto tradici za-
chovat. Tak na shledanou opět v příštím 
roce na zelený čtvrtek, velký pátek a bí-
lou sobotu!!!  -J-

Tyto dvě hrkačky vyrobil náš pra-
dědeček Stanislav Končák z Příluku 
před více než 55 lety… 

PÁLENÍ ČARODĚJNIC
Přišel konec měsíce dubna a s ním už tradičně spojené pálení čarodějnic. Ve 

spolupráci s městem Fryšták jsme uspořádali tuto akci již po šesté. Sešli jsme se 
jako každoročně o páté u sokolovny, odkud se vydal velký průvod plný nerůzněj-
ších čarodějnic, ježibab a čarodějů přes Horní Ves k rybníku na Žabě, kde už na 
ně čekala spousta návštěvníků. 

Pro spokojenost návštěvníků jsme 
připravili více stánků a také jsme zpes-
třili výběr v jídlech. Nechyběly soutěže 
pro děti, které připravili místní skauti, 
velmi oblíbená věštírna, spoustu kouzel-
ných lektvarů a v neposlední řadě salón 
krásy, ve kterém bylo stále plno. Také 
zde byla možnost opékání špekáčků, 
děti je dostávali za splněné úkoly zdar-
ma, ostatní si je mohli koupit. Také se 
hodně tancovalo a zpívalo a nechybělo 
vyhlášení nejkrásnější dětské i dospělé 
čarodějnice. Jakmile se zešeřilo černo-
kněžníci zapálili velkou vatru s čaroděj-
nicí a poté začal magický čarodějnický 
tanec. Pak následovala okouzlující oh-
ňová show a volná diskotéka. Všechny 

děti dostaly ochranný medailon na krk, 
aby je chránil po celý rok.

Chtěla bych poděkovat místním 
skautům, za pomoc se soutěžemi pro 
děti, našim dobrovolným hasičům za 
dozor nad velkým ohněm a také všem, 
kteří pomohli při přípravě a zajištění 
hladkého průběhu celé akce. 

Velké poděkování patří všem našim 
sponzorům PP pekárna Přílepy, Nestlé 
Česko Holešov, Animals Holding, Spo-
lečnost singularistů velkousedlých, JaP 
jídelna, J. Chromčák a R. Holomková. 

Děkujeme také návštěvníkům za 
velkou účast a doufáme, že máte na 
co vzpomínat a zůstanete nám věrní  
i v příštím roce.

Za o.s. Věneček  
 Z.V.
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Klub maminek   Č	E	R	V	E	N
Klub maminek naleznete v prostorách Valašského dřevoprů-
myslu v Dolní Vsi (odbočka vpravo před restaurací U Žáků).
Také nás najdete na www.vlastovky-frystak.cze.cz.
a napsat nám můžete na adresu vlastovky@email.cz.

S	E	N	I	O	Ř	I

KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ U VLAŠTOVEK
Je to známá věc – babičky a dědečci milují vnoučata, ale malé děti všeobecně. 

Proto jsme se rozhodli chvíli pobýt mezi nimi a předvést jim něco, co doma nemají. 
Narychlo jsme nacvičili autorskou (či spíše amatérskou) loutkovou pohádku o Aran-
ce a Mojmírovi. V úterý 15. 4. v 9.30 jsme už byli v herně u Vlaštovek a začali jsme 
svižnou, námi zpívanou písničkou Tluče bubeníček. Hned potom jsme rozbalili kulisy 
loutkového divadélka i s malými loutkoherci. Na zvědavé, překvapené oči jsem ne-
viděla, ale po skončení pohádky si chtěly děti sáhnout na Kašpárka, viděly loutkové 
divadélko živě poprvé. A že je to zaujalo, svědčí i to, že všechny děti seděly, vůbec 
nevyrušovaly - ideální obecenstvo. Tleskaly pak spíše maminky, ale nás to potěšilo, 
že i ony vlídně přijaly naši silně amatérské vystoupení. Doufáme, že to nebylo naše 
poslední setkání...

FRYŠTACKÝ KLUB DŮCHODCŮ U „JELÍNKA“ 
Ve Vizovicích snad už každý byl, ale u Jelínka? Tak to ne! A hned ve středu 23. 

4. v 9.30 hod. jsme se sešli před firmou Jelínek. Někteří cestovali vlastním autem, 
jiní našimi autobusovými linkami. Nejprve nám tu pustili film na známé téma trnky 
a pak se nás ujala příjemná průvodkyně. Udivil nás sklad hotových výrobků, pak 
obří tanky plné lihovin, zdálky jsme obhlédli stáčecí linku, překvapily nás rozsáhlé 
pozemky kolem pálenice, kde si firma pěstuje svoje „švestky“. Překvapením bylo i 
to, jak málo lidí firma zaměstnává. Zlatým hřebem mělo být koštování zde vypále-
ných lihovin. Dostali jsme meruňkovici, hruškovici a griotku. To víte, tu zlatou nebo 
košer slivovici nám nenalili, vždyť 0, 7 l stojí 900 až 1100 Kč. Řeknu vám (a nejen 
za sebe), zlatá naše domácí slivovice! Po skončení exkurze jsme po skupinkách na-
vštívili vizovické restaurace, dali si kafíčko v čokoládovně, ta také stojí za návštěvu. 
Domů jsme jeli každý podle svého plánu, s vědomím, že jsme poznali zase kousek 
naší domoviny. Nakonec jsme byli rádi, že jsme stihli být doma, než se rozpršelo. 

A.	Bačůvková

• PROGRAM
pravidelné úterky od 9:30 do 11 hod. 

3. 6. POHÁDKOVÁ HERNA PRO DĚTI
10. 6. LETNICE 
17. 6. ČERVNOVÁ HERNA PRO DĚTI 
24. 6. HERNA PRO DĚTI A LETNÍ TVO-
ŘENÍČKO 

• PŘIPRAVUJEME:

PRÁZDNINOVÝ PŘÍMĚSTSKÝ KLUBÍK 
PRO DĚTI – ČERVENEC/SRPEN 2014

Termíny pro děti od 3 do 7 let jsou v 
týdnech od 21. – 25. července a od 4. 
– 8. srpna 2014 v čase od 7:30 do 16 
hod. Děti budou pod dohledem pedago-
gických pracovníků, využijí zázemí klu-
bu, budou si hrát, tvořit a hlavně chodit 
ven. Zažijí spoustu pěkný chvil nejen v 
přírodě, ale i s domácími zvířátky na-
šich spoluobčanů. 

Děti se mohou těšit také na karne-
val nebo táborák. 

Příspěvek za týden činí 1.200,- Kč 
+ stravné. 

V termínu od 11. do 15. srpna 2014 
se od 7:30 do 16 hod. bude konat 
prázdninový týdenní program pro děti 
od 5 do 12 let s názvem Rytíři a hradní 
paní a jiní obyvatelé hradu. Děti budou 
také hodně tvořit s využitím různých 
materiálů a technik, chodit ven, ale pře-
devším se ponoří do tajů středověku 
a zažijí spousty nevídaných dobrodruž-
ství. 

Program je uzpůsoben tak, aby zau-
jal 5leté, ale i 12leté dítě. 

Příspěvek činí 1.500,- Kč + stravné. 

Více informací o všech akcích získá-
te na našich webových stránkách nebo 
na tel. 605 482 839 nebo 608 446 
961. 

Informační schůzky k prázdninovým 
aktivitám proběhnou ve dnech 10. 6. a 
13. 6. 2014 od 17 hod. v prostorách 
klubu, kde bude možné zároveň aktivity 
uhradit. 

Změna programu vyhrazena.

Oslava Svátku matek
Fryštácké maminky, babičky i praba-

bičky v pondělí 12. května opět zaplnily 
zdejší kinosál, aby si připomněly svůj 
svátek, který se slaví pravidelně druhou 
květnovou neděli. Také tentokrát jim 
přišel poblahopřát starosta města Mgr. 
Lubomír Doležel, který si pro ně úvo-
dem připravil krátký a poučný příběh  
s blahopřáním. Pak už vystoupila zlín-
ská herečka (a držitelka Ceny Thálie) 
Helena Čermáková se svým pásmem 
šansonů, kterou na klavír citlivě dopro-
vázel hudebník Josef Ručka.

V hodinovém programu zazněly nej-
slavnější francouzské šansony (s čes- 
kými texty), které mnozí z nás znají  
i v podání zpěvačky Hany Hegerové.

O tom, že byl program opravdu tre-
fou do černého svědčil mimo jiné i ne-
utuchající potlesk divaček (mezi nimi  
i několika málo mužů) a úsměvy v jejich 
spokojených tvářích. Závěrečným podě-
kováním byla také skromná žlutá růžič-
ka, kterou všechny odcházející oslaven-
kyně obdržely společně s blahopřáním. 

Ještě jednou Vám naše milé mamin-
ky děkujeme za vaši stálou péči a věří-
me, že tímto malým dárkem v podobě 
hudební kytičky jsme Vám alespoň tro-
chu udělali radost.  –	pn	–

PRODEJNA PEČIVA 
pod radnicí ve Fryštáku nabízí 

velký výběr kváskových chlebů 
a také novinku – široký výběr 
produktů „Zdraví z přírody“ 

a bezlepkové potraviny.

Přijďte udělat první krok pro své zdraví.

placená inzerce
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Máte rádi přírodu?
Já také. Uklidňuje mne. Poskytuje 

nádherné scenérie. Vzbuzuje ve mně 
pýchu, že ta krása kolem je naše, čes-
ká. A já zde patřím a jsem její součástí.

Někdo rád chodí po městě. Obdivuje 
nabídky ve výkladních skříních. Věnuje 
své pohledy na usměvavé, pěkně oble-
čené lidi. Usmívá se na roztomilé děti 
a jejich šťastné rodiče. Projevuje úctu 
seniorům.

Já si však představuji, jak by bylo 
krásně, zdravě a mile, kdyby se mno-
zí procházeli v lese. V čistém, tichém 
prostředí. Třeba na Ondřejovsku. Sedli 
by si na lavičku Baďurovy vyhlídky. Roz-
hlédli by se kolem a okouzlil by je po-
hled na...

Jsem na Baďurově vyhlídce, usedám 
na lavičku, abych se mohla zapsat do 
„deníku návštěv“, abych se pokochala 
pohledem do kraje, abych si odpočinu-
la, abych posvačila. (To prý je takový 
zvyk). 

Slunce začíná připalovat. V stinných 
místech bzučí komáři a jako mračna še-
dého kouře se hemží droboučké mušky. 

Ale ten pohled! Ta zářící vonná ze-
leň! Pohled na kopcovitý terén porost-
lý stromy. Pálící slunce nad zasněným 
lesem! 

To vše mne naplňuje radostí a dodá-
vá mi sílu a optimismus.

Ale co to? Schránka, kde je uložená 
„kniha návštěv“ je rozbitá. Je vypáčená 
i minipokladnička. Kdo byl ten vandal? 
Kdo rozbil dílo ochránců a milovníků 
této požehnané krajiny? Komu vadila 
tato „ oáza“? Který zbabělec měl radost 
ze svého odporného díla? Byl to určitě 
někdo, kdo ještě v životě nic nedokázal, 
nevybudoval a zde ukázal svou sílu!

Představte si, že by byl u nás zákon 
– za krádež, vandalismus – useknutá 
ruka!! Dovedete si představit, kolik lidí 
v naší republice by bylo bezrukých?

	SK

Dobrovolníci Dinko a Mónica zvou na hudební setkání
Měsíc červen bude pro nás, dobro-

volníky, posledním měsícem našeho 
EVS projektu tady ve Fryštáku. Během 
tohoto období (9 měsíců) jsme měli 
možnost žít v cizí krajině, objevovat 
novou kulturu, důvěrněji se seznámit s 
místní komunitou lidí a vytvořit si nové 
přátele. 

Byla to výzva, být prvními dobrovol-
níky v tomto městě a my doufáme, že  
v budoucnu už nebude vzácností usly-
šet ve Fryštáku cizí řeč.

Náš pobyt zde názorně ukazuje, že 
také mladí lidé mohou vycestovat do 
zahraničí, přidat se k nějaké místní ini-
ciativě a být součástí obdobného soci-
álního projektu, jako my tady.

Jednou z nejúžasnějších věcí, kte-
rou si zde zažíváme, je hraní v kapele 
s Ani a Martinem, dvěma teenegery  
z Fryštáku. Název kapely “Zabalit” zní 
možná pro místní trochu podivně, ale 
pro nás, cizince, to zní srandovně a po-
máhá nám to vzít si např. zbytek pizzy  
z restaurace s sebou domů.

A nyní pár vět od Ani, baskytaristky 
naší kapely, o tom, co si myslí o hudbě 
a hraní v naší kapele:

Jsme skupina s mezinárodním slo-
žením, a přesto, že nemluvíme stejnou 

řečí, hudební jazyk je po celém světě 
stejný. Když jsem dostala nabídku v této 
skupině hrát, byla to výzva. Jsem ráda, 
že jsem ji přijala. Pro Zabalit se těžko 
hledají slova. Pouze vrozená skromnost 
nám brání říct, že jsme nejlepší. 

A tady je filosofický pohled Martina, 
našeho zpěváka, který do Zabalit při-
náší vliv punku: Jsem rád, že můžu být 
ve skupině (Zabalit), protože je to pro 
mě zábava a taky zkouška trpělivosti. 
Musím trénovat a snažit se překonat 
sám sebe. Měl jsem z toho strach, ale 
zlepšuji se. Snad se na koncertu všech-
no podaří. Hrajeme dobrou hudbu tak 
dobře, jak umíme a hlavně se snažíme 
dobře se bavit. 

Na závěr jedno milé pozvání. Pokud 
Rada města schválí tuto žádost, může-
te se těšit na zajímavou událost.

Velmi rádi všem tímto oznamujeme 
a rádi bychom vás pozvali na společné 
setkání, v pátek 6. června odpoledne, 
před budovou bývalé kotelny mezi ZŠ 
a Sokolovnou, kde budete mít možnost 
se s námi setkat, poslechnout si nás 
Zabalit i další hudební kapely, užít si 
program a také závěrečnou filmovou 
projekci.

Těšíme se na vás.
Dinko	&	Mónica

F	A	I	R	P	L	A	Y

Největší akce fryštáckých volejbalistů – turnaj Osvobození 
o pohár starosty města Fryštáku je za námi. V sobotu 10. 5. 
2014 se konal již 9. ročník. Po páteční a ranní sobotní bouřce 
jsme měli obavy, aby nám nepršelo. Ale tento sobotní den byl 
nádherný. Sice jsme museli čekat, až vyschne centrální kurt 
č. 1. Byl hodně nasáklý vodou a hra na něm by byla zdraví 
nebezpečná.

 Po registraci družstev se konalo slavnostní zahájení na 
sportovišti u sokolovny. Ujal se ho ředitel turnaje Lubomír Še-
vela. Všech devět družstev srdečně přivítal, vysvětlil pravidla 
turnaje a předal slovo starostovi města Fryštáku Mgr. Lubomí-
ru Doleželovi. Ten také přivítal všechny účastníky sportovního 
klání, vyslovil poděkování za přijetí pozvání do Fryštáku a po-
přál všem hodně úspěchů v tomto náročném turnaji. 

 Zahajovací zápasy se tedy začaly hrát ve dvou skupinách 
- skupina A o čtyřech účastnících na kurtu č. 2 a skupina B 

o pěti družstvech na hřišti č. 3. Odbíjenkáři předváděli vyni-
kající výkony. Domácí hráče povzbuzovali i četní diváci z řad 
příbuzných i veřejnosti. Skvělé občerstvení z udírny hráčům 
i divákům připravoval Zdeněk Poledňák, v bufetu je rádi ob-
sloužili Marcela Ševelová, Robert Sedláček, rodina Fryšova 
a Franta Páleníček. O zdárný průběh zápasů se staral Luba 
Ševela, Dana Konečná, Broňa Konečný pískal většinu zápa-
sů, rozhodčí pomohl dělat Jirka Poledňák a Vilém Matela.  
Je potěšitelné, že již ta nejmladší generace má zájem o spor-
tovní dění a s velkým zaujetím pomáhala při zapisování vý-
sledků jednotlivých zápasů (jmenovitě Míša a Barborka Fryšo-
vy, Kubík Poledňák, Jirka Venený a Natálka Konečná…)

Náročné a vyrovnané boje se vedly již v základních skupi-
nách. Z nich nakonec do semifinále postoupily čtyři nejlepší 
týmy. Ty se utkaly o první tři oceněná místa. 

A jak to dopadlo?

9. ročník turnaje Osvobození ve volejbale smíšených družstev
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V měsíci ČERVNU 2014 oslaví 
životní jubileum tito fryštáčtí občané:

Petr Čech
Emil Drábek

Marie Groulíková
Jana Hájková
Petr Hubáček

Marie Jadrníčková
Jana Kotasová
Anna Krajčová

Libuše Lundová
Helena Macíková
Anna Navrátilová

Pavel Neischl
Jaroslav Odstrčil

Josef Ohlídal
Petr Šenkeřík

Miroslava Urbánková

Blahopřejeme!
Všem oslavencům přejeme mno-

ho lásky, rodinné pohody, radosti, 
štěstí a mnoho zdraví do dalších let.

Blahopřejeme!

ODVOZ A EKOLOGICKÁ 
LIKVIDACE

AUTOVRAKŮ
včetně vystavení dokladu o ekologické 
likvidaci vašeho autovraku NA MÍSTĚ

Tel. 777 550 621, 608 749 219
AUTOVRAKOVIŠTĚ TŘEBĚTICE
Za kompletní nebo téměř kompletní 

autovrak – vyplatíme 1000,- Kčautovrak – VYPLATÍME 1000 Kč
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KOUPÍM 
MENŠÍ POZEMEK 
(400–600 m²) vhodný 

pro výstavbu RD ve Fryštáku. 
Nejsem realitní kancelář. 

Za nabídky děkuji. 

Tel. 731 488 247.

EXTERNÍ ÚČETNICTVÍ 
Nabízíme vedení účetnictví (podvojné), daňové evidence (jednoduché), 

DPH, mzdy, sklady, hmotný majetek, komunikace s úřady. 
Všechny typy daňových přiznání, přehledy. 

Diskrétnost, spolehlivost, zodpovědnost, daňová optimalizace. 
Délka praxe v oboru 15 let. 

Kontakt: 1. INTERNETOVÁ KOMERČNÍ, spol. s r.o. 
Dolnoveská 66, Fryšták • Tel. 608 936 156 • email: uctoiva@email.cz 

1. HULHO (tým Fryštačana Libora Gálíka s extraligovým hráčem Fatry Zlín 
Přemyslem Obdržálkem)

2. CHRCHLÍCI (družstvo pod vedením bývalého zlínského volejbalisty a nyní 
extraligového hráče Ostravy Michala Čechmánka)

3. SURIKATY
4. VŠETULY
5. – 9. místo bez rozlišení – PŘÁTELÉ TRNEK (Fryšták), FRYŠTÁČEK, ŠUP 

SEM, ŠUP TAM (Kroměříž), FUN TEAM (Kroměříž), HOŠŤÁLKOVÁ (pod vedením 
bývalého Fryštačana Dušana Gálíka).

Slavnostního vyhlášení výsledků se ujali organizátoři a pan starosta mohl pře-
dat poháry, diplomy i ceny pro nejlepší týmy i zvolené hráče (nejlepším hráčem tur-
naje byl zvolen Michal Čechmánek, nejlepší hráčkou Pavla Obdržálková a nejlepším 
hráčem týmu Fryštáku Radim Ptáček). I touto formou oddíl volejbalu děkuje městu 
Fryšták za podporu odbíjené a za věnované ceny. 

Příjemné posezení venku i v „Pekle sokolovny“ po náročném turnaji bylo krás-
ným zakončením sportovní soboty. Tak za rok již na jubilejním desátém ročníku na 
shledanou. 

Za oddíl volejbalu  Dana	Konečná	
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POHŘEBNÍ SLUŽBA
Bohumír Přibylák s.r.o.

ZAJIŠŤUJEME VEŠKERÉ POHŘEBNÍ A KREMAČNÍ SLUŽBY
Dovolujeme si Vám nabídnout své služby:
■ sjednání pohřbu v kanceláři pohřební služby 
 a na vyžádání i v bytě,
■ převoz zesnulých na území republiky i ze zahraničí, 
■ tisk smutečních oznámení a jeho rozeslání,
■ zajištění květinových darů, hudba, autobus, taxi, 
 fotograf, výkop hrobů, 
■ prodej hřbitovního zboží 
 /svíčky, lampy, vázy, obaly na urny/, 
■ fotokeramika a rytí nápisů na urny a pomníky.

Kvítková 248, 760 01 Zlín (roh Kvítkové a Lorencové, 1. patro)
tel. 577 434 534 / mob. 723 490 883 – NON STOP

Otevřeno: PO – PÁ 8:00 – 17:00, SO 8:00 – 12:00
Mimo pracovní dobu sjednáváme po tel. domluvě. 
pí Hana Hrnková, Holešovská 268, 763 16 Fryšták 

tel. 732 766 518

www.pribylak.estranky.cz 
e-mail: pribylak.bohumir@centrum.cz

netradi�ních sport� a um�ní
na jednom festivalu

AIR PLAYFryšták 14. června 201

Un
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GPS

open

EVENT

SETKÁNÍ

LINE UP exhibicí:
11.00 Skoky do vody
12.00 Downhill
13.00 Street
(Longboard, Freebord, Freestyle, Jednokolky)

13.30 Dance + Flatland
14.00 U-Rampa
14.30 Wakeboard
15.00 Parkour
16.00 Slackline
16.30 �onglování
18.00 Dirt
22.00 Fireshow
22.30 Symbolické zakon�ení

T��IT SE M��ETE I NA:
Plavací kruhy
Skákací boty

Beatbox
Jízda na koni

Houpa�ka nad vodou
Lukost�elba

Zdravé ob�erstvení
���a mnohé dal�í!

P�IJ�TE SI JE VYZKOU�ET NA VLASTNÍ K��I!

HUDEBNÍ 
LINE UP 

JI� BRZY!

Poradím Vám
s každou střechou,
fasádou a izolací

Potřebujete přikrýt dřevo, 
zakrýt kurník nebo kůlnu?

Nejjednodušší řešení je trapézový plech.

cena běžná: 239 Kč/m2

pro držitele věrnostních karet: 149 Kč/m2

(vč. DPH)

„ Je to jednoduché, přijedu k Vám, zaměřím objekt, navrhnu optimální 
řešení, spočítám cenu a když se Vám to bude líbit, rád vše dodám.“

Zelená úsporám na klíč.

Od vyřízení dotace

až po realizaci.

www.coleman.cz   prodáváme i na internetu - http://e.coleman.cz

Váš poradce: Radek Navrátil, mobil: 725 675 601
OBCHODNÍ CENTRUM VSETÍN, Bobrky 478, 755 01 Vsetín, tel.: 571 499 630 
ředitel obchodního centra: Ing. Jiří Kuňák, mobil: 725 675 725

Věrnostní program COLEMÁNIE
Registrujte se a získejte 3 výhody za Váš nákup:
1) Nákup za velkoobchodní ceny
2) Zboží zdarma za nasbírané body (COLy)
3)  150 výherců získá: první 3 zboží zdarma až za 

20.000 Kč, dále skútry, tablety, chytré telefony 
a další ceny.

www.colemanie.cz

Výrobky těchto partnerů u nás nakoupíte výhodněji.

Nejkvalitnější česká plechová
krytina se zárukou

až 40 let!

Cena od 199 Kč/m2

(vč.DPH)
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